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اقتصادی

مرکز پژوهش های مجلس اعلام کرد؛ 

پیش بینی رشد 8/9 درصدی اقتصاد ایران 
درسال 1395 

مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی با ارتقای 1.7 درصدی برآورد خود از 
رشد اقتصاد ایران در سال 1395 پیش بینی کرد میانگین رشد 8.9 درصدی برای 

آن دوره محقق شود. 
به گزارش ایرنا، این مرکز با در نظر گرفتن جدیدترین آمار و اطلاعات در دسترس تا 
پایان 9 ماهه سال 1395 پیش بینی خود را از رشد اقتصادی سالی که گذشت، بهبود 
بخشیده است.بر اساس این گزارش رشد ارزش افزوده بخش های کشاورزی تا پایان 
سال 1395 برابر 5.7 درصد، نفت 59.9 درصد، صنعت 4 درصد، ساختمان منفی 

15.8 درصد و خدمات 4.7 درصد خواهد بود.
همچنین رشد زیربخش های مهم صنعت شامل خودروسازی 37 درصد، پتروشیمی 
8 درصد و سیمان منفی 10 درصد )10-( و زیربخش های خدمات شامل بازرگانی 

2.2 درصد، حمل و نقل 6.6 درصد و خدمات عمومی 2.2 پیش بینی می شود.
نکته حائز اهمیت در مورد رشد 8.9 درصدی برآوردی برای سال 1395 مربوط 
به نقش پررنگ بخش نفت ناشی از افزایش صادرات نفت است. زیرا که 6.1 درصد 
از رشد 8.9درصدی سال 1395 مربوط به بخش نفت بوده و در صورتی که سهم 
مستقیم بخش نفت را در نظر نگیریم، )رشد صفر درصدی بخش نفت( رشد اقتصاد 
ایران در این سال حدود 2.8 درصد خواهد بود. در این گزارش با اشاره به تداوم رشد 
منفی بخش ساختمان برای پنجمین سال پیاپی آمده است: این روند می تواند منجر 
به کاهش ظرفیت های اقتصادی ملی برای تحقق رشد اقتصادی سال های آتی و 

نهادینه شدن رشد پایین اقتصادی شود.
تعدیل پیش بینی رشد بخش ها و رشد اقتصادی برای سال 1395 مرکز پژوهش 
ها در گزارش حاضر )8.9 درصد( نسبت به گزارش قبلی )7.2 درصد( متاثر از عوامل 
مختلفی بوده است که برخی دارای تاثیر مثبت و برخی دارای تاثیر منفی بر برآورد 

رشد بوده اند.
بهبود عملکرد بخش نفت خام و گاز طبیعی، رشد تولید خودرو بیش از حد مورد 
انتظار، بدتر شدن عملکرد بخش ساختمان بیش از حد مورد انتظار به دلیل کاهش 
بیش از انتظار سرمایه گذاری بخش خصوصی در ساختمان و کاهش در میزان تحقق 
عملکرد هزینه های عمرانی دولت در انتهای سال 1395 و نیز رشد کاهش رشد منفی 

بخش معدن مهمترین عوامل اثرگذار در تعدیل پیش بینی رشد بوده اند.
** سال 95 سالی خاص در اقتصاد ایران

 سال 1395 سال خاصی برای اقتصاد ایران محسوب می شود، در کنار چالش های 
فوری و کوتاه مدت وجود اقتصاد ایران )به جز چالش های توسعه ای با ماهیت بلند 
مدت و ساختاری( از قبیل بحران نظام بانکی، حجم بالای بدهی های دولت، پایین 
بودن قیمت نفت )بخصوص تا قبل از توافق کاهش سقف تولید اوپک( وجود نواقصی 
در مسیر رفع کامل تحریم ها و ... فرصت های مهمی نیز در این سال پیش روی 
اقتصاد ایران وجود داشته است که در تبدیل شدن سال 1395 به سالی خاص و مهم 
برای اقتصاد ایران برای دستیابی به نرخ رشد بالای اقتصادی بی تاثیر نبود.مهمترین 
فرصت اقتصاد ایران در این سال که می تواند در سال 1396 نیز ادامه دار باشد، اجرایی 
شدن برجام و حصول عواید آن )همانند افزایش صادرات نفت، کاهش هزینه های 

مبادله، تسهیل نسبی مبادلات تجاری و بانکی و ...( بوده است.

 طیب نیا اعلام کرد 

دولت یازدهم وارث
 700 هزار میلیارد تومان بدهی 

تهران- ایرنا- وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: رشد اقتصادی پایین و پرنوسان همراه با 
سهم اندک ارتقای بهره وری در آن، از مشخصه های اقتصاد کشور در هشت سال منتهی 

به سال 1392 بود. 
»علی طیب نیا«  روز سه شنبه در آیین رونمایی از بانک داده های اقتصادی و مالی و 
درگاه پایش داده های اقتصادی کشور در محل وزارت امور اقتصادی و دارایی گفت: در 
هشت سال منتهی به سال 1392 میانگین رشد سالیانه 2.2 درصدی و رشد جمعیت 
حدود 1.3 درصدی در کشور داشتیم که به معنای رشد 1.1 درصدی درآمد سالیانه 
کشور در آن سالهاست.به گفته طیب نیا، چنین رشدی نمی توانست عزت، شرف و اعتلای 
معیشت جامعه را به دنبال داشته باشد. وزیر امور اقتصادی ودارایی تاکید کرد: در گذشته 
رشد اقتصادی کشور پرنوسان و با بهره وری اندک بود که علت اصلی آن وابستگی به 
درآمدهای نفتی بوده است. طیب نیا افزود: امروز برای نخستین بار در تاریخ برنامه ریزی 
کشور، یک سیستم برنامه ریزی جامع عملیاتی برای اجرای اقتصاد مقاومتی و مقابله با 
چالش های اقتصاد داریم؛ در حالی که در گذشته برنامه های ما بدون اقدام های عملیاتی 
مشخص بودند. به گفته مقام ارشد حوزه اقتصاد کلان کشور، مشخص است که برای 
رسیدن به اهداف کمی چه اقدام هایی باید انجم شود و یکی سیستم پایش هم برای آن 
گذاشته شده است.وی با اشاره به اینکه در آغاز به کار دولت یازدهم، هیچ تصویری از میزان 
بدهی های دولت نداشتیم، تصریح کرد: البته بدهی ها بتدریج انباشت شده، اما عمده آن 
در هشت ساله دولت های نهم و دهم ایجاد شده است. وزیر امور اقتصادی و دارایی تاکید 
کرد: دولت یازدهم وارث 700 هزار میلیارد تومان بدهی بود که فقط سود سالیانه آن 140 
هزار میلیارد تومان می شود.طیب نیا با اشاره به اینکه اطلاعات مهمترین منبع ارزشمند 
در اقتصاد است و اهمیت آن حتی از منابعی نظیر آب، سرمایه و ... بیشتر است، افزود: 
آمار اقتصادی از زمانی اهمیت یافت که برنامه ریزی توسعه و اقتصاد کلان متولد شد. وی 
اظهار داشت: بدون دسترسی به آمار و اطلاعات اقتصادی، امکان تحلیل وضع موجود، 
سیاستگذاری و وصول به هدف وجود ندارد. تهیه آمار صحیح و مناسب، دقیق، شفاف 
و بهنگام و در دسترس فعالان اقتصادی قرار دادن آنها از لوازم برقراری ثبات و آرامش 
در اقتصاد کلان است.وزیر امور اقتصادی ودارایی گفت: در ایران که به دنبال حرکت از 
اقتصاد دولتی به مردمی هستیم، باید زمینه فعالیت بخش خصوصی و مردم را فراهم کرد 
که این مهم نیازمند محاسبه آثار و هزینه های سرمایه گذاری از سوی بخش خصوصی 
است.به گزارش ایرنا، بانک داده های اقتصادی و مالی با هدف ایجاد شفافیت اقتصادی و 
دسترسی سریع و آسان سیاستگذاران و پژوهشگران به داده های بهنگام مالی و اقتصادی 
ملی، استانی و بین المللی ایجاد شده است. داده های از منابع رسمی و مستند به صورت 
سری زمانی سالیانه، فصلی، ماهیانه و روزانه با امکان دریافت به صورت فایل اکسل برای 
برخورداری از پردازش های آماری - نموداری در اختیار کاربران قرار گرفته است. درگاه 
پایش داده های اقتصادی نیز با هدف ارایه تصویری کلی از وضعیت اقتصادی و عملکرد 
وزارت امور اقتصادی و دارایی برای استفاده مدیران و کارشناسان ذیربط طراحی شده است. 
ارایه آمارهای مهم به صورت داشبوردهای حاوی اعداد و نمودارهای تحلیلی به تصمیم 
گیران کمک می کند تا با صرف مدت زمان اندک به درک کلی از وضعیت عملکرد بخش 

های مختلف دست یابند و در تصمیم گیری ها از آن یاری گیرند.

»حسن  های  گفته  تحریف  با  ای  عده  روزها  این 
روحانی« در انتخابات یازدهمین دوره ریاست جمهوری 
مبنی بر حل مشکلات اقتصادی در 100 روز به دنبال 
ایجاد فضای تخریب انتخاباتی هستند این در حالی است 
که بررسی وعده ها نشان می دهد، اقتصاد از مسیر تعیین 
شده انحرافی نداشته و بالعکس در سایه برجام بسیاری از 

وعده های اقتصادی روحانی به اجرا رسیده است. 
ریاست  انتخابات  دوره  دوازدهمین  به  که  روز  هر 
جمهوری نزدیک تر می شویم، تب تبلیغات انتخاباتی 
بالاتر می رود. حال اینکه شیوه عده ای برای عرض اندام 
در این عرصه رقابت، تخریب حریفان است. برخی ها 
این روزها مدعی هستند، رییس جمهوری در مبارزات 
مشکلات  است،  گفته   92 سال  در  خود  انتخاباتی 

اقتصادی کشور را 100 روزه حل می کند. 
برای بررسی صحت این ادعا کافی است به چهار سال 
قبل برگردیم، زمانی که نرخ تورم از مرز 40 درصد هم 
عبور کرده بود، نرخ رشد اقتصاد منفی بود.دروازه های 
واردات بر روی تمام کالاهای خارجی باز بود و صنایع 
تولیدی در آستانه ورشکستگی قرار داشتند. نوسانات 
قیمتی در بازار به ساعت رسیده بود. ریسک سرمایه 
گذاری در ایران به بالاترین حد خود رسیده بود و پایین 
بودن امنیت سرمایه گذاری ، سرمایه گذاران داخلی را 

هم فراری داده بود. 
در اوج درآمدهای نفتی، خزانه کشور به دلیل سیستم 
غلط توزیع پول خالی شده بود و از همه مهم تر از اینکه 
امید به زندگی مردم کشور به دلیل فشارهای اقتصادی 
روز به روز در حال کاهش بود. حال چطور ممکن است 
در این شرایط که برخی کارشناسان از این وضعیت تعبیر 
بحران و اضطرار اقتصادی را دارند، فردی ادعای حل تمام 

این مشکلات در 100 روز را داشته باشد. 
چند روز گذشته هم رییس جمهوری در نشست 
خبری اخیر خود در این باره تاکید کرد:» من گفتم اگر 
در انتخابات موفق شوم در پایان 100 روز اول کارهایی 
که در 100 روز کردم را اعلام می کنم، اما یک عده ای 
مخرب گفتند که من گفته ام 100 روزه مشکلات را 

حل می کنم.
» آن که یک شبه حل می کرد کس دیگری بود، ما 
نیستیم. دولت کارهایی را در 100 روز اول انجام داد و 
در پایان 100 روز اول آن را اعلام کرد، در 100 روز 
یکسری برنامه هایی از جمله موانعی که برای پیشرفت 
اول در دولت 19 ماده را  اقتصادی دارد، در 15 روز 
تصویب و ابلاغ کردیم.« کارشناسان معتقد هستند؛ وعده 
100 روز محقق شده چرا که مشکلات اقتصادی کشور 
شناسایی شده است این موضوع در تغییر رویکرد در 
اتخاذ تصمیمات اقتصادی کاملا مشخص است به همین 
دلیل موفقیت های امروز در حوزه اقتصاد مرهون اتخاذ 

سیاست های درست همان دوره است. 
** معجزه رفع مشکلات اقتصادی در 100 روز ! 
»مهدی تقوی« کارشناس اقتصادی در گفت وگو با 
پژوهشگر ایرنا با بیان اینکه رییس جمهوری در وعده 
انتخاباتی خود در سال 1392 هیچ ادعای مبنی بر حل 
مشکلات اقتصادی در 100 روز را نداد، گفت: وعده آقای 
روحانی شناسایی مشکلات اقتصادی کشور در این مدت 
زمان بود که توانست مشکلات موثر اقتصاد ایران را در 

موعد مقرر شناسایی کند. 
وی تاکید کرد: زمانی که آقای روحانی اداره امور کشور 
را در دست گرفت نرخ رشد اقتصادی منفی و نرخ تورم 
40 درصد بود. توزیع پول در کشور بی حساب و کتاب 
بود و درهای اقتصاد جهانی و بازارهای بین المللی بر روی 
ایران بسته بود و تمام شاخص های اقتصادی در شرایط 
بحران و اضطرار قرار داشتند، بدیهی است که این حجم 

از مشکلات در 100 روز قابل حل نیست. 
ایران در  اقتصاد  اینکه در آن دوران  بیان  با  تقوی 
سراشیبی قرار داشت، ادامه داد: اولویت دولت یازدهم 
به ثمر رسیدن برجام بود که زیر سایه برجام شاخص 
های اقتصادی کشورمان هم از شرایط اضطرار خارج 
شدند و پس از گذشت چهار سال شاهد موفقیت های 
چشم گیری در حوزه اقتصاد از جمله تک رقمی شدن 
نرخ تورم، مثبت شدن نرخ رشد اقتصادی و تراز تجاری 
خارجی،  های  گذاری  سرمایه  افزایش جذب  کشور، 

افزایش تعاملات با بازارهای جهانی و ... هستیم. این 
کارشناس اقتصادی ادامه داد: با وجود مشکلات متعدد 
در ساختار اقتصادی ایران ناشی از سیاست های غلط 
دو دولت گذشته، دولت یازدهم حتی با معجزه هم 
نمی توانست در 100 روز مشکلات اقتصادی را رفع کند. 
تقوی با بیان اینکه طبیعی است که در آستانه انتخابات 
چنین ادعاهایی برای تخریب افراد در فضای سیاسی 
منتشر شود، گفت: کسانی مدعی هستند آقای روحانی 
وعده حل مشکلات اقتصادی در کمتر از سه ماه را داده 
است به طور قطع سواد اقتصادی ندارند و نباید اظهارات 
این افراد را جدی گرفت چراکه صرفا به دنبال ایجاد جو 

متشنج در در فضای انتخاباتی هستند. 
** عده ای به دنبال تخریب انتخاباتی 

همچنین »هادی حق شناس« کارشناس اقتصادی در 
گفت وگو با گروه پژوهش و تحلیل خبری ایرنا درباره 
ادعای برخی ها مبنی بر اینکه ریاست جمهوری وعده 
حل مشکلات اقتصادی در 100 روز را داده بود، گفت: 
در پاسخ به ادعای این افراد می توان این سوال را پرسید 
آیا اساسا امکان تخریب ساختار اقتصادی در 100 روز 

وجود دارد؟ 
وی تاکید کرد: با وجود اینکه تخریب ساختار اقتصاد 
بسیار آسان تر از اصلاح آن است اما امکان تخریب هم در 
100 روز وجود ندارد چه برسد به اینکه بتوان مشکلات 
اقتصادی را در این مدت زمان حل کرد. این کارشناس 
اقتصادی با اشاره براینکه در فاصله سال های 84 تا 92 
اقتصاد ایران بسیار تضعیف شد، ادامه داد: تضعیف اقتصاد 
کشور در دوره زمانی 8 ساله رخ داد این در حالی بود که 
این سال ها در اوج درآمدهای نفتی قرار داشتیم بنابراین 
نمی توان انتظار داشت که اصلاح این ساختار در 100 
روز انجام شود و رییس جمهوری هم در انتخابات سال 
1392 چنین ادعایی را نداشت. حق شناس با تصریح 
براینکه در سال 90 درآمد حاصل از فروش نفت و گاز 
ایران بیش از 120 میلیارد تومان بوده اما با این حال 
اقتصاد ایران در سال های 91 و 92 تا 8 درصد کوچک 
شد، گفت: در آن سال ها 2 سال پی در پی نرخ رشد 
اقتصادی کشورمان منفی بود و نرخ تورم به 40 درصد 
رسیده بود، مشخص است که در این شرایط اقتصادی 
بحرانی امکان حل مشکلات در کمتر از 3 ماه وجود 
ندارد. وی افزود: آقای روحانی وعده ای مبنی بر حل 
مشکلات اقتصادی در 100 روز را نداد بلکه از تغییر 
جهت گیری ها در اقتصاد ایران در 100 روز با مردم 
حرف زد. این کارشناس اقتصادی با بیان این جمله که 
آنچه در 100 روز اول در حوزه اقتصاد محقق شد این 

بود که دولت یازدهم تصمیم منفی و مضر برای اقتصاد 
کشورمان اتخاذ نکرد، اظهار داشت: اساسا ویژگی برتر 
دولت یازدهم نسبت به دو دولت گذشته این است که 
سیاست غلط در اقتصاد کشور مانند طرح های شبیه به 
مسکن مهر و یا افزایش سقف یارانه های نقدی به اجرا 
نرسید. حق شناس با تاکید بر اینکه عقل سلیم نمی 
پذیرد که کسی بتواند این حجم از مشکلات اقتصادی 
را در مدت زمان کمتر از سه ماه حل کند، ادامه داد: اگر 
مشکلات اقتصادی کشورمان در 100 روز قابل رفع بود، 
به طور قطع درش رایط بحران قرار نمی گرفتیم . وی 
افزود: معقدم این موضوعات با هدف تخریب انتخاباتی 
مطرح می شود که البته مهم تر از تخریب اشخاص، 

تحریف است که موثرتر از تخریب عمل می کند. 
** نگاهی به تحقق وعده های رییس جمهوری 
با توجه به شرایط اقتصادی کشورمان و اینکه امروز 
مهم ترین دغدغه و نگرانی مردم در حوزه اقتصاد است، 
مهم ترین شعارها و وعده های نامزدهای انتخاباتی هم 

حول محورهای اقتصادی می چرخد. 
حال اینکه در شرایطی که چهار سال گذشته اقتصاد 
کشورمان حتی برای یک مدت زمان کوتاه هم پیش 
بینی پذیر نبود، مهم ترین وعده روحانی در انتخابات 
یازدهمین دوره ریاست جمهوری، برگشت ثبات به 
اقتصاد ایران بود. امروز هم کسی نمی تواند عبور از 
نوسانات لحظه ای و جهش قیمت های سال های 
گذشته را انکار کند. به طوری که به گفته »سعید 
این  ای  عده  کشورمان  اقتصادی  کارشناس  لیلاز« 
روزها ثبات اقتصادی به وجود آمده را به رکود تعبیر 

می کنند. 
حال این ثبات اقتصادی بر آمده از کاهش نرخ تورم 
است که از اصلی ترین وعده های روحانی در سال 92 
بود. در حالی که چهار سال گذشته نرخ تورم در کشور به 
40 درصد رسیده بود امروز به واسطه اتخاد سیاست های 
عقلایی در اقتصاد ایران و برچیدن سیاست توزیع پول به 
پشتوانه اسکنانس های پر قدرت بانک مرکزی، نرخ تورم 

تک رقمی شده است. 
دولت  اقتصادی  موفقیت های  ترین  مهم  دیگر  از 
یازدهم افزایش نرخ رشد اقتصادی و مثبت شدن آن 
است که این نرخ رشد اقتصادی مثبت خود گویای بهبود 
شاخص های اقتصادی مختلف از جمله افزایش تولید 

است. 
یادمان نرود وعده های اقتصادی دولت زیر سایه مهم 
ترین رویداد سیاسی کشورمان یعنی به ثمر رسیدن 

برجام محقق شده اند. 

100روز ؛ دستاویزی برای تخریب

وعده های اقتصادی روحانی به مرحله اجرا رسیده است

سخنگوی دولت  خبرداد

پرداخت 100 میلیارد تومان به 4 استان خسارت دیده  در سیل 
سخگوی دولت گفت : 100 میلیارد تومان به صورت تنخواه به 

چهار استان خسارت دیده پرداخت می شود.
 محمدباقر نوبخت در نشست هفتگی خود در جمع خبرنگاران 
گفت: سازمان برنامه و بودجه برای کمک به استان های خسارت 
دیده این رقم را پرداخت می کند و طبق تصمیم هیئت وزیران 
از همه ظرفیت های قانونی سال گذشته از جمله موارد 10 و 12 

حوادث غیر مترقبه استفاده کردیم. 
 افزایش یارانه ای خانوارهای تحت پوشش کمیته و 

بهزیستی 
سخنگوی دولت گفت: طبق احکام موجود در تبصره 12 و 14 
قانون بودجه، سازمان برنامه و بودجه موظف شد یارانه خانوارهای 
تحت پوشش کمیته امداد و بهزیستی را در چارچوب عدالت 
اجتماعی افزایش دهد.  نوبخت افزود: مقرر شد بر اساس افزایش 
مستمری این خانوارها با 20 درصد حداقل دستمزد تعیین شده به 
خانواده های یک نفره 95 هزار تومان، به خانواده دو نفره 189 هزار 
تومان، خانواده سه نفره 253 هزار تومان ، خانواده چهار نفره 337 
هزار تومان و خانواده پنج نفره وبیشتر 365 هزار تومان پرداخت 
شود. وی ادامه داد: این مستمری علاوه بر یارانه نقدی که به هر 
فرد 45 هزار و 500 تومان پرداخت می شود، به خانواده های 
مستمری بگییر حت پوششش کیمته و بهزیستی داده می شود. 
نوبخت افزود: سازمان برنامه و بودجه با کمک سازمان هدفمندی 
یارانه ها و دستگاه های ذیربط مثل کمیته امداد و بهزیستی این 
افرایش را 26 فروردین اعلام کرد و به خانواده های تحت پوشش 
بر اساس بعد خانوار ارقام اعلام شده به ارقام قبلی اضافه شد. وی 
گفت: دولت از قبل علاوه بر یارانه نقدی خودش را موظف می 
دانست تا سبد کالا هم به این خانوار ها ارائه دهد. سخنگوی دولت 
افزود: این اقدامات به دلیل اینکه چند ماه دیگر انتخابات است انجام 
نمی شود بلکه ما کار خودمان را انجام می دهیم و تا شهریور نیز 
به کار خودمان ادامه می دهیم. نوبخت گفت: این مستمری ذکر 
شده 14 میلیون نفر را شامل می شود که شامل 700 هزار خانوار 
تحت پوشش بهزیستی و یک میلیون و 300 هزار نفر خانوار تحت 

پوشش کمیته امداد است.
  افزایش حقوق بازنشستگان در جهت همسان سازی  

سخنگوی دولت گفت: در بودجه سال جاری بالغ بر سه هزار و 
400 میلیارد تومان برای همسان سازی حقوق بازنشستگان در 
نظر گرفته شده است.محمدباقر نوبخت افزود: این افزایش حقوق 
بازنشستگان علاوه بر افزایش 10 درصدی حقوقی است که برای 
همه کارکنان دولت در نظر گرفته شده است و دولت از سال 93 
به دنبال افزایش حقوق بازنشستگان بود.وی گفت: افرادی که در 
گروه های پایین تر درامدی قرار گرفته بودند امتیاز بیشتری نسبت 
به افرادی که در گروه های بالاتر بودند ، دریافت کردند و صندوق 
های بازنشستگی این افزایش حقوق را اعمال می کنند تا همسان 

سازی ها صورت بگیرد.

  پرداخت 17 هزار و 175 میلیارد تومان به بنگاه های 
غیر فعال یا راکد    

سخنگوی دولت گفت: پارسال برای توسعه تولید ملی 17 هزار 
و 175 میلیارد تومان تسهیلات به 24 هزار و 731 بنگاه های غیر 
فعال یا راکد پرداخت شد.نوبخت در نشست هفتگی خود در جمع 
خبرنگاران افزود: درسال جاری جهت اجرای راهبرد مقام معظم 
رهبری مبنی بر توسعه اشتغال و تولید، رئیس جمهور بخشنامه ای 
را به معاون اول خود ابلاغ کرد تا پیشرفت هریک از موارد در اقتصاد 
مقاومتی در جهت تولید اشتغال اعلام شود. وی گفت: از وظایفی 
که به معاون اول ابلاغ شده شامل ایجاد هماهنگی و پیگیری با 
سایر قوا، ساماندهی فعالیت های بنگاه های بزرگ غیرخصوصی 
تولیدی و پیمانکاری، برقراری ارتباط بین دستگاه های بزرگ و 
متوسط با بنگاه های کوچک و حداکثر تعامل سازنده بین بنگاه 
های خصوصی و غیر خصوصی و همچنین جلوگیری از ورود 
کالاهای قاچاق برای تقویت تولید داخل است.نوبخت ادامه داد: به 
هفت دستگاه هم ابلاغیه ویژه فرستاده شد و طبق برنامه سال 
گذشته مسئولانی که در ستاد اقتصاد مقاومتی مشغول به فعالیت 
بودند باید گزارش دقیق خود را از هر یک از پروژه ها ارائه می دادند.

سخنگوی دولت افزود: گزارشی که وزارت صنعت معدن و تجارت 
در روز 21 فروردین اعلام کرده ارائه 17 هزار و 175 میلیارد تومان 
تسهیلات به 24 هزار و 731 بنگاه غیر فعال یا راکد بوده که رقم 
تعداد بنگاه ها در سال گذشته قرار بود 7 هزار و 500 واحد تولیدی 
باشد اما تعداد اعلام شده بیشتر از برنامه است.وی گفت: علت اینکه 

تعداد بیشتری از بنگاه ها تسهیلات دریافت کرده اند این است که 
به جای ارائه تسهیلات به واحدهای بزرگ ترجیح دادیم پول را به 
واحدهای کوچک و متوسط که اشتغال زایی را همراه دارند، ارائه 
دهیم.نوبخت افزود: سازمان برنامه و بودجه با همکاری استانداری 
ها نسبت به واگذاری 3 هزار و 781 پروژه با سرمایه اولیه 25 هزار 
و 600 میلیارد تومان اقدام کرد و توانست آنها را در راستای اهداف 
اجرای اقتصاد مقاومتی واگذار کند.سخنگوی دولت گفت: دولت در 
کنار هزار کیلومتر راه آهنی که احداث شده است ، شاخص های 
بسیار مهمی را چه جاری و چه عمرانی طی سال 92 تا 96 تحقق 
بخشید که نشان می دهد کارهای زیادی انجام شده اما بیش از انکه 
کار انجام شده است ، بازهم کار وجود دارد.وی افزود: کار ما در برابر 
ملت بزرگ ، ناچیز است و باید خدمات بیشتری انجام دهیم.نوبخت 
گفت: قیمت هر بشکه نفت در سال 92 حدود 104 دلار بود که 
این رقم در سال 95 به 44 دلار رسید و درآمد حاصل از نفت طی 
چهار سال دولت یازدهم 157 میلیارد دلار بود که این رقم طی 
سال های 87 تا 91 برابر 251 میلیارد دلار بود و منابع در اختیار 

دولت در این چهار سال نزدیک به نصف شده است. 
  تعداد شرکت های دانش بنیان را افزایش دادیم 

 سخنگوی دولت گفت: در جهت توسعه شرکت های دانش 
بنیان توانستیم تعداد این شرکت ها را از اول دولت به تعداد قابل 
توجهی افزایش داده ایم. نوبخت افزود: در جهت توسعه شرکت 
های دانش بنیان دو اقدام بسیار مهم انجام شد اول اینکه آنها را به 
تعداد قابل توجهی افزایش دادیم دوم اینکه منابعی که در اختیار 

فرآوری توسعه و شکوفایی قرار دادیم از ابتدای دولت تا الان تامین 
شده است و این باعث شد آثار این شرکت های دانش بنیان را 

مشاهده کنیم. 
 نظام بانکی ما مشکل دارد ولی بحرانی نیست 

نوبخت در خصوص مشکلات نظام بانکی گفت: نظام بانکی ما با 
کمبود سرمایه برای ادامه تسهیلات روبه رو است.  وی ادامه داد: 
دولت در سال گذشته برای برطرف کردن این مشکل 13 هزار و 
200 میلیارد تومان از بدهی خود را به نظام بانکی پرداخت کرده و 
همچنین 29 هزار میلیارد تومان به سرمایه بانک ها افزوده شد تا توان 
بانکها افزایش پیدا کرده تا بتوانند تسهیلات پرداخت کنند. نوبخت 
ادامه داد: بانکها باید سپرده از مردم دریافت کنند و در کنار سرمایه 
خود به افراد متقاضی تسهیلات ارائه دهند.  وی افزود: مشکل این 
روزهای بانکها به خصوص بانکهای دولتی این است که سرمایه کمی 
در اختیار دارند به همین دلیل نمی توانند تسهیلات پرداخت کنند 
و بخش قابل توجهی از کمبود سرمایه های آنها معوقات و مطالبات 
بانکهاست.  نوبخت افزود: یکی از بدهکاران سیستم بانکی، دولت 
است که باید پیش قدم شود و باید پولی را که گرفته به سیستم 
بانکی پس بدهد. وی ادامه داد: دولت در این راستا در سال گذشته 
13 هزار و 200 میلیارد تومان از بدهی خود را پرداخت کرده است. 

نوبخت افزود: بحث بحرانی بودن بانکها اغراق است. 
 جلسات هیئت دولت تا انتخابات منظم برگزار می شود 

نوبخت گفت: باتوجه به کاندید شدن آقای جهانگیری هیچ 
خدچه ای در کار دولت ایجاد نمی شود و همه جلسات هیئت 
دولت طی یک ماه آینده برگزار می شود تا هیچ نقصی در کار 
ایجاد نشود.وی در خصوص اقدامات رئیس جمهور برای تبلیغات 
انتخاباتی گفت: آقای رئیس جمهور شناخته شده است و نیازی به 
تبلیغات ندارد و بهترین تبلیغ برای وی خدمات انجام شده است. 
وی در خصوص کاندیداتوری آقای جهانگیری گفت: حضور آقای 
جهانگیری مکمل است و باعث می شود که واقعیت ها بهتر گفته 

شود و انتخابات سالم تری صورت بگیرد.
  قبض برق بهمن ماه مردم خوزستان دریافت نمی شود

  سخنگوی دولت گفت: طبق ابلاغ اقای رئیس جمهور قبض 
بهمن ماه مردم خوزستان نباید دریافت شود.

 محمد باقر نوبخت در ادامه نشست هفتگی خود در جمع 
خبرنگاران در پاسخ به این سوال که چرا با وجود ابلاغ رئیس جمهور 
مبنی بر دریافت نکردن قبض برق بهمن ماه مردم خوزستان باز 
هم مدیرعامل شرکت توزیع برق نیروی خوزستان گفته که این 
قبض باید پرداخت شود، گفت: طبق ابلاغ رئیس جمهور این قبض 
نباید پرداخت شود.وی ادامه داد: دولت به مردم خوزستان ارادت 
دارد و در فروردین امسال 9 هزار و 500 میلیارد تومان اعتبار برای 
موضوعات مختلف به این استان اختصاص داده است.سخنگوی 
دولت درباره استرداد اموال بابک زنجانی گفت: اموال بابک زنجانی 

حق ملی است و قبل از اجرای حکم باید به بیت المال برگردد. 
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تیم ملی امید با پیروانی استارت می زند
 تیم ملی امید زیر نظر امیرحسین پیروانی کار خود را آغاز خواهد کرد.

 بعد از برگزاری مراسم قرعه کشی مسابقات مقدماتی قهرمانی فوتبال کمتر از 23 
سال آسیا، رقبای ایران در این رقابت ها مشخص شد و ملی پوشان فوتبال ایران با 

تیم های عمان، قرقیزستان و سریلانکا هم گروه شد.
این مسابقات کمتر از سه ماه دیگر در تیرماه 96 آغاز می شود اما تیم ملی امید بعد 
از حذف ایران از انتخابی المپیک 2016 ریو به حال خود رها شده و هیچ گروهی 

مسئولیت فنی این تیم را بر عهده ندارد.
با این حال پیش از این شنیده می شد که پس از برگزاری جام جهانی جوانان، 
امیرحسین پیروانی مسئولیت این تیم را بر عهده خواهد گرفت که از این رو پس از 
اتمام لیگ برتر برخی از بازیکنان دارای واجد شرایط همزمان با اردوی تیم ملی جوانان 

زیر نظر امیرحسین پیروانی کار خود را آغاز خواهند کرد.
به این ترتیب پیروانی تیم ملی را در این رقابت ها هدایت خواهد کرد تا سه سال 

دیگر ایران پس از سال ها ناکامی به المپیک 2020 توکیو راه پیدا کند.

استقلالی ها درصدد جذب مهاجم و مدافع راست
  مسئولان باشگاه استقلال در راستای تقویت تیم فوتبال این باشگاه برای فصل 

آینده درصدد جذب یک مهاجم و یک مدافع راست هستند. 
علیرضا منصوریان قبل از بازی تیمش مقابل صبا تأکید کرد که استقلال برای فصل 
بعد کمترین تغییر را خواهد داشت و احتمالاً دو یا سه بازیکن جذب خواهد کرد. او 
برای تقویت تیمش در فصل آینده روی جذب یک مهاجم و یک مدافع راست برنامه 
دارد. در این دو پست چند بازیکن مدنظر استقلال هستند و قرار است باشگاه با 

بازیکنان موردنظر منصوریان مذاکره کند. 
خبر دیگر در مورد استقلال به وضعیت جابر انصاری مربوط می شود. مدتی پیش 
شایعه شد که او قصد رفتن به گسترش فولاد را دارد، ولی این خبر در حد شایعه 
است و انصاری تمایلی برای بازگشت به گسترش فولاد ندارد. اولویت او برای فصل 
بعد ماندن در استقلال است و منصوریان هم نظر مثبتی برای ادامه همکاری با این 

بازیکن دارد.

 تماشای دیدار صبا - سپاهان رایگان شد
تماشای دیدار تیم های فوتبال صبای قم و سپاهان رایگان خواهد بود.

برابر سپاهان در هفته  این تیم  با تصمیم باشگاه صبای قم تماشای دیدار   
بیست وهشتم لیگ برتر رایگان اعلام شد. باشگاه صبا در نظر دارد به مانند بازی با 
تراکتورسازی، بلیت ها را خریداری کرده و به تماشاگران بدهد تا آنها رایگان به داخل 

ورزشگاه بروند. 
دیدار صبا - سپاهان از ساعت 17:45 پنجشنبه هفته جاری در ورزشگاه یادگار امام 

)ره( قم برگزار می شود.

ورزشی

تصمیم درست منصوریان در استقلال

ثبات بعد از جوانگرایی و نسل سازی

به نظر می رسد باشگاه استقلال فصل بر خلاف فصل گذشته روزهای شلوغ و پر 
رفت و آمدی را در فصل نقل و انتقالات پیش رو ندارد تا علیرضا منصوریان دومین فاز 

ماموریتش را در استقلال دنبال کند.
 ابتدای فصل گذشته و با تحولات عمده ای که در کادر فنی استقلال ایجاد شد و 
علیرضا منصوریان جای پرویز مظلومی را روی نیمکت این تیم گرفت، دامنه تغییرات 
این تیم از نیمکت به داخل مستطیل سبز رسید و استقلالی که فصل را با رده سوم 
تمام کرده بود، دست به یک خانه تکانی اساسی زد. روزهای شلوغ و پر رفت و آمد در 
باشگاه آغاز شد. نقل و انتقالات پر سر و صدا، پر هیجان و البته همراه با آزمون و خطای 

این تیم واکنش های زیادی در پی داشت.
پر رفت و آمدترین نقل و انتقالات

جدایی یکسری بازیکن عمدتا باتجربه )بخوانید پا به سن گذاشته( اعم از اختیاری و 
اجباری از استقلال شکل گرفت. طالب لو، برهانی، عمران زاده، فخرالدینی، رمضانی، 
خرسندنیا، شعبانلو، پرو پیچ، شیحی و مهدی مومنی 10 بازیکنی بودند که در ابتدای 
فصل از استقلال کنار گذاشته شدند تا جای آنها با نفراتی مثل: افشین، رحمانی، 
رابسون، قربانی، رضایی، پادوانی، کنعانی زادگان، یزدانی، زکی پور، غفوری و باقری 
پر شود. و اینگونه بود که پر رفت و آمدترین نقل و انتقالات استقلال در ابتدای یک 

فصل شکل گرفت.
روند تیم منصوریان به گونه ای بود که در هفته های ابتدایی فصل ایام نسبتا طولانی 
گذشت و همه بازیکنان جدید و قدیم در این تیم فرصت پیدا کردند تا خودی نشان 
دهند. جابجایی فراوان در داخل زمین و چرخش سیستم در این تیم باعث شد تا هیچ 

بازیکنی نباشد که برای ارائه توانمندی هایش فرصت نداشته باشد.
اصلی ترین تحول

رنسانس اصلی اما در تیم استقلال در تعطیلات نیم فصل صورت گرفت. جایی 
که منصوریان بار دیگر دست به خانه تکانی زد و اینبار افشین، رحمانی، مجیدی و 
حاج محمدی از جمع آبی پوشان جدا شدند تا این تیم با تعداد 14 بازیکن خروجی 
در ابتدای فصل و نیم فصل، در این راه رکوردی از خود به جای گذاشته باشد. هنر 
منصوریان اما در این بود که اینبار برای پر کردن جای خالی این نفرات به جای استفاده 
از بازار موجود، به داشته های خود روی آورد. جوانانی که جای بزرگان را در این تیم 

گرفتند تا خیلی زود در جاده بزرگی گام بردارند. 
جوانانی که زود بزرگ شدند

جوانان استقلال خیلی زود بزرگ شدند تا این تیم بعد از یک نیم فصل کامل آزمون 
و خطا، از ابتدای نیم فصل دوم سر و شکل تازه ای به خود بگیرد. حالا استقلال بود و 
جوانانش که به آنها می بالید و با آنها بزرگی می کرد. استقلالی که نه تنها در لیگ دل 

هوادارانش را برد، بلکه در آسیا هم با همین جوانان آبروداری کرد.
آغاز نقل و انتقالات مجازی

در روزهایی که بسیاری از تیم ها رفته رفته نقل و انتقالاتشان را به صورت چراغ 
خاموش آغاز کردند و در این میان رسانه ها نیز رویکرد اخبارشان به انعکاس این اخبار 
از موثق تا شایعه تغییر پیدا کرده و آشفته بازار نقل و انتقالات به شکل نیمه رسمی 
شروع شده، آبی پوشان هم از این گونه اخبار بی نصیب نماندند و هر از گاهی درست 

و غلط، راست و دروغ، اخباری در خصوص نقل و انتقالات این باشگاه درج می شود.
اشاره درست منصوریان

علیرضا منصوریان در آخرین نشست خبری اش به نقل و انتقالات ورود می کند 
و از روزبه چشمی و سرور جباروف بعنوان )به احتمال زیاد( تنها خریدهای نقل و 
انتقالاتی اش یاد می کند و اظهار می دارد تیمش به جز این دو بازیکن، نیاز دیگری ندارد.

صحبت های منصوریان مورد نقد منتقدانش قرار می گیرد و باشگاه استقلال را متهم 
به کم کاری در نقل و انتقالات می کنند. این انتقادها در حالی به استقلال وارد می شود 
که همین تیم فصل گذشته به پر رفت و آمد بودن در نقل و انتقالات متهم شد و توصیه 

می شد که ثبات را جانشین تغییرات کنند.
بسیاری از آگاهان به امور استقلال و پیشکسوتان این تیم معتقدند جوانگرایی این 
تیم و نسل سازی که در آن صورت گرفته ارزشمندتر از کسب عنوان قهرمانی بوده و 
مدتهاست عنوان می شود استقلال با این نسل از بازیکنانش می تواند سال های زیادی 

در فوتبال بزرگی کند.
ایجاد ثبات، فاز دوم از ماموریت منصوریان در استقلال

در واقع منصوریان فاز دوم ماموریت اش در استقلال را در این فصل اجرایی می کند. 
او فصل گذشته عاملی شد تا این تیم پوسته خود را عوض کند و با نسل جدیدی وارد 
چرخه فوتبال شود. حالا که این تیم به یک جریان قابل اتکا رسیده، نیاز به ثبات دارد 

و در این راه تنها باید نقاط ضعف این تیم ترمیم شود.
در واقع منصوریان درست ترین تصمیم را در این راستا اتخاذ کرده است. او حالا 
وارد فاز ثبات در تیمش و ترمیم نقاط ضعف شده است. هیچکس بهتر از منصوریان 
فضای استقلال را نمی شناسد و به امور تیم واقف نیست. او با آسیب شناسی که در 
تیمش داشته به درستی به این نتیجه رسید که باید این تیم حفظ شود و تنها در نقاط 

معدودی از زمین دست به ترمیم بزند. 
ماموریت اصلی در باشگاه استقلال حفظ استخوانبندی تیم برای فصل بعد است و 
این باشگاه تنها در صورتی مجاز است وارد فاز نقل و انتقالات و جذب ستاره ها شود که 

بازیکنی را در آن پست ناخواسته از دست بدهد.

هفته بیست و هشتم لیگ برتر فوتبال

پرسپولیس - پدیده، پیش درآمد جشن قهرمانی
دیدار تیم های فوتبال پرسپولیس و پدیده آغازگر هفته بیست و هشتم لیگ برتر 

فوتبال است؛ زمانی برای جشن قهرمانی سرخ پوشان.
 در آغاز هفته بیست و هشتم لیگ برتر فوتبال و در حالی که 14 تیم لیگ برتری 
پنج شنبه به صورت هم زمان با هم دیدار می کنند، پرسپولیس و پدیده یک روز زودتر 
به مصاف هم می روند و بعد از بازی هم جشن قهرمانی سرخ پوشان در لیگ برتر برگزار 

می شود.
قهرمانان لیگ شانزدهم در حالی به مصاف حریف مشهدی می روند که عملا 
انگیزه ای برای پیروزی ندارند جز این که بخواهند برابر دیدگان هوادارانش با پیروزی، 
جام را بالای سر ببرند. ورزشگاه آزادی برای دیدار پرسپولیس و پدیده یکی از روزهای 
پر سر و صدا و شلوغش را تجربه خواهد کرد و صدای فریاد هزاران پرسپولیسی فضای 

"آزادی" را پر خواهد کرد.
شاگردان برانکو اکنون 62 امتیاز دارند و اگر هر سه بازی آخرشان در لیگ را هم 
ببازند، خللی در قهرمانی شان پدید نمی آید و پدیده هم از این بابت امیدوار است که 
چهارشنبه با هر سه امتیاز بازی، تهران را ترک کند. شاگردان مهاجری هم با 34 امتیاز 
در رده نهم جام گرفته اند و با کسب پیروزی در این بازی می توانند به رده ششم صعود 
کنند و بالاتر از نفت تهران قرار بگیرند. هرچند در آن صورت هم جایگاه ششمی موقتی 

است و با انجام دیدارهای پنج شنبه باز هم همه چیز ممکن است تغییر کند.
دیدار پرسپولیس و پدیده چهارشنبه، ساعت 17:45 در ورزشگاه آزادی آغاز می شود 
و بعد از بازی هم مراسم ویژه اهدای جام و مدال های بازیکنان قهرمان لیگ برابر چشم 

هزاران هوادار پرسپولیسی برگزار می شود.

هرآنچه می تواند در لیگ یک اتفاق بیفتد

فرصت طلایی برای »پارس جم«
تنها دو هفته به پایان رقابت های لیگ دسته اول 
فوتبال باقی مانده درحالیکه به جز چهار تیم، هیچ تیم 

دیگری شانس صعود به لیگ برتر را ندارد.
 دیدارهای هفته سی و دوم رقابت های لیگ دسته 
اول فوتبال باشگاه های کشور روز گذشته برگزار 
شد و با صدرنشینی با »پارس جم« به پایان رسید. 
با برگزاری دیدارهای این هفته هیجان رقابت برای 
صعود به لیگ برتر در این تیم به اوج خود رسیده 
است. در حالی که تنها دو هفته به پایان این رقابت ها 
باقی مانده، عملا و روی کاغد تنها 4 تیم پارس جم، 
سپیدرود، ملوان و گل گهر امکان صعود به لیگ برتر 
را دارند و به جز این 4 تیم هیچ تیم دیگری حتی روی 

کاغذ امکان لیگ برتری شدن ندارد.
* صدر نشین با بیشترین احتمال صعود

نتایج در روز گذشته طوری رقم خورد که دنیا در 
لیگ یک به کام نماینده عسلویه در این مسابقات شد. 
پارس جم که تا یکی دو هفته پیش در رده های سوم 
و چهارم سیر می کرد، هفته گذشته به رده دوم جدول 
رسید و دیروز در یکی از فشرده ترین جدال ها موفق 
شد تیم رده سوم جدول را مغلوب کرده و با استفاده 
از توقف خانگی سپیدرود، با یک امتیاز اختلاف نسبت 

به این تیم به صدر جدول صعود کند.
حالا پارس جم در حالی در صدر جدول قرار دارد که 
هفته سی و سوم باید در اهواز به مصاف یکی از ضعیف 
ترین تیم های همه تاریخ فوتبال ایران، استقلال اهواز 
برود. تنها یک اتفاق غیر مترقبه و معجزه گونه می تواند 
در جدال تیم های صدر و قعر جدول، نتیجه ای جز 

پیروزی تیم پارس جم را رقم بزند.
برای شاگردان تارتار تنها یک پیروزی کاملا محتمل 
در اهواز کافیست که مجوز حضور در لیگ برتر را 
بگیرند. از آنجایی که تیم سوم جدول ملوان با این 
تیم سه امتیاز اختلاف دارد و از نظر تفاضل گل هم 
8 گل کمتر است، پارس جم تنها در صورتی با سه  
امتیاز از دو بازی صعود نمی کند که ملوانی ها در دو 
بازی پیش رو بتوانند با 8 تفاضل گل حریفان خود را 
شکست دهند. آن هم در دو دیدار با خونه به خونه و 

نفت مسجد سلیمان.
پارس جم هفته سی و سوم میهمان تیم استقلال 

اهواز است و در هفته پایانی نیز میزبان بادران تهران.
* راه صعود سپیدرود سخت شد

علی نظرمحمدی و شاگردانش در تیم سپیدروز باید 
بازی خانگی  مقابل ایرانجوان را می بردند تا هم صدر 
جدول را حفظ می کردند و هم در دو هفته پایانی با 
استرس کمتری کارشان را دنبال می کردند. سپیدرود 
با یک امتیاز کمتر از پارس جم و یک امتیاز بیشتر از 
ملوان، در رده دوم جدول قرار دارد و برای قطعی شدن 
صعودش نیازمند کسب حداکثر امتیازات از دو بازی 

آینده اش است. 
سپیدرود اما بازی های ساده ای در این دو هفته 
پایانی پیش رو ندارد. این تیم در هفته سی و سوم 

باید یک دوئل مرگ و زندگی را مقابل تیم گل گهر 
سیرجان پشت سر بگذارد. تیمی که هنوز روی کاغذ 
شانسی نسبی برای لیگ برتری شدن دارد. شانسی 
که در صورت پیروزی بر سپیدرود بسیار افزایش پیدا 
می کند و در صورت تساوی یا شکست، به طور کلی 

از بین می رود. 
نماینده شهر رشت در لیگ دسته اول در هفته 
پایانی نیز یک بازی بسیار دشوار را پیش رو دارد. 
جدال خانگی این تیم با تیم نساجی نمی تواند بازی 
راحتی برای این تیم باشد. اگر فرض را بر این بگذاریم 
که کار پارس جنوبی به احتمال زیاد برای رسیدن 
به لیگ برتر قطعی شده باشد، سپیدرود ناچار است 
حداکثر امتیازات لازم را بگیرد تا در صورتی که ملوان 

هم دو بازی اش را ببرد، این تیم به لیگ برتر برسد.
حسن کار سپیدرود در این است که سرنوشت این 
تیم در دست خودش است و اگر امتیازات کامل بازی 

هایش را بگیرد، قطعا لیگ برتری می شود.
* چالش جدید برای ملوان

قوی سپید انزلی تا قبل از دیدار با پارس جم خود 
را در یک قدمی لیگ برتر می دید. اما یک شکست 
بدهنگام کار این تیم را خراب کرد. حالا سرنوشت 
ملوانی ها برای لیگ برتری شدن دست خودشان 
نیست. حتی اگر هر دو بازی شان را هم ببرند. اما 
این تیم می تواند هر دو بازی اش را با پیروزی به پایان 
برساند و در انتظار لغزش یک یا دو تیم بالاسری اش 

باشد.
شاگردان مایلی کهن در هفته سی و سوم میزبان 
خونه به خونه هستند. دیداری که قطع به یقین بنا 
به دلایل زیادی نمی تواند یک بازی ساده برای ملوان 
باشد. یکی از آن ده ها دلیل حضور بازیکنانی مثل 
پژمان نوری و مازیار زارع، اسطوره های تیم ملوان 
در تیم خونه به خونه است. این تیم در هفته پایانی 

نیز باید در مسجد سلیمان به مصاف تیمی برود که 
استرسی برای بقا ندارد و در راس هرم فنی این تیم 
هم محمود فکری قرار دارد که قطعا دوست ندارد برابر 
تیمی که مایلی کهن مربی آن است بازنده باشد. به 
خصوص در ورزشگاه خانگی تیم نفت مسجد سلیمان.

* اندک امیدهای »وینگو« به اتفاقات
گرچه گل گهر هنوز روی کاغذ شانس رسیدن به 
لیگ برتر دارد، اما باید واقع بینانه گفت شانس این 
تیم آنقدر زیاد نیست که هوادارانش بوق لیگ برتر را 
بزنند. گل گهر حتی اگر برنده دیدار شش امتیازی 
هفته آینده اش مقابل سپید رود باشد، بیشتر از آن 
که به این پیروزی به درد این تیم سیرجانی بخورد، 
راه صعود سپیدرود را سخت و ناهموار می کند و یا 
بهتر بگوییم پیروزی احتمالی تیم وینگو برابر علی 
نظرمحمدی، بیشتر به درد مایلی کهن و تیمش 

می خورد.
سیرجانی ها در هفته پایانی رقابت ها نیز به دیدار 
کاندیداهای  از  یکی  تیمی که  یزد می روند.  فولاد 
سقوط به دسته پایین تر است و قطع به یقین در خانه 
خودش به هیچ تیمی در این شرایط باج نمی دهد. 
گل گهر تنها در صورتی به لیگ برتر صعود می کند 
که شش امتیاز از دو بازی باقی مانده اش بگیرد و دو 
تیم ملوان و سپیدرود هم امتیازات کامل دو هفته 
پایانی را از دست بدهند. احتمالی که وقوع آن بسیار 

ضعیف است.
گرچه به ظاهر به نظر می رسد تیم بادران هم در 
صورتی که دو بازی آینده اش را ببرد و از 52 به 58 
امتیاز برسد و شانس صعود به لیگ برتر را داشته باشد، 
اما از آنجایی که شکست خوردن سه تیم ملوان، گل 
گهر و سپید رود در دو هفته پایانی احتمالی در حد 
صفر دارد، عملا نمی توان شانسی برای صعود این تیم 

در نظر گرفت. 

ملی پوش ایرانی باشگاه هیرنفین تنها لژیونر اروپایی است 
که شانس رسیدن به آقای گلی در یکی از لیگ های معتبر 

را دارد.
 رضا قوچان نژاد این روزها در ترکیب هیرنفین در لیگ 
آردیویسه غوغایی به راه انداخته و با وجود ناکامی هایی 
که این تیم در نیم فصل دوم تجربه کرده با به ثمررساندن 
18 گل حالا تنها یک گام با آقای گلی هلند فاصله دارد، 
این مهاجم  اتفاقی که می تواند موفقیتی بزرگ برای 
مشهدی الاصل باشد و جای پای او را در تیم ملی ایران در 
آستانه جام جهانی 2018 روسیه سفت تر از همیشه کند 
به خصوص با رقبای سرسختی که در راه پوشیدن پیراهن 

اصلی ایران دارد.
اما این که گوچی به چه شکلی قصه آقای گلی اش در 

رقابت های این فصل هلند را نوشته هم می تواند جالب 
توجه باشد چون با نگاهی به آمار گل های او در مقابل 
رقبا در یک فصل گذشته می توان به نکات کلیدی پی برد 
که هیچ بعید نیست زمینه حضور او در تیمی بزرگ تر از 
هیرنفین را در سال آتی فراهم کند. قوچان نژاد که در حال 
حاضر تنها یک گل با یورگنسن مهاجم دانمارکی و 19 گله 
فاینورد در جدول آقای گلی فاصله دارد به اذعان کارشناس 
شبکه FOX SPORT هلند بخت بیشتری برای رسیدن 
به صدر جدول در پنج بازی باقی مانده دارد از همین رو 

نگاه ها همه به گوچی و عملکردش دوخته شده است.
بالای جدولی ها مقهور گلزنی گوچی

رضا قوچان نژاد تا به اینجای فصل موفق شده به شش 
تیم از هفت تیم بالای جدول گل بزند و تنها ویتسه آرنهایم 
دروازه اش توسط مهاجم ایرانی باز نشده که با توجه به 
جدال یکی دو هفته آینده گوچی این فرصت را دارد تا 
دروازه این تیم را نیز باز کند. زدن 10 گل از 18 گل این 
فصل به تیم های بالای جدول ثابت کرده قوچان نژاد در 
باز کردن ساختارهای تدافعی قدرتمندتر از مهارت بیشتری 

برخوردار است.
زخمی کردن قطب های فوتبال هلند 

سه قطب اول فوتبال هلند همگی از گوچی گل خورده 
اند که در بین آنها طرفداران آیندهوون خاطرات تلخ تری 
نسبت به طرفداران فاینورد و آژاکس دارند چون قوچان 
نژاد در خانه این تیم موفق به هت تریک شد گرچه هم 
تیمی هایش قدر گل های او را ندانستند و در دقیقه 
نود گل چهارم را خوردند. از آن جالب تر این که فاینورد 

صدرنشین و مدعی اول قهرمانی این فصل در هر دو بازی 
رفت و برگشت دروازه اش به روی گوچی باز شد تا اولین 
دبل فصل به نام قوچان نژاد در جدال با صدرنشین به ثبت 

برسد.
در آرزوی گلزنی به تمام آردیویسه

رضا قوچان نژاد در این فصل از 17 تیمی که در لیگ 
آردیویسه به میدان رفته اند تا کنون دروازه 12 تیم را باز 
کرده و تنها پنج تیم باقی مانده که گوچی به آنها گل بزند. 
تیم هایی که در پنج هفته پایانی آردیویسه مقابل هیرنفین 
به میدان خواهند رفت که از این جمع تنها ویتسه بالاتر از 
یاران گوچی در جدول ایستاده و مابقی تیم های یعنی ویلم 
تیلبورگ، زوله، اکسیلیسور و نایمخن همگی در جمع تیم 
های پایین جدولی هستند و قوچان نژاد می تواند رکورد 
گلزنی به تمام تیم های این فصل را از خود برجای بگذارد.

گوچی و یک گل سه امتیازی
اما نکته جالب در خصوص قوچان نژاد برمی گردد به 
تاثیرگذاری که گل های او در سرنوشت این فصل هیرنفین 
داشت. گوچی در حالی موفق به 18 بار گلزنی شده که 
بیشتر گل های او در جدال هایی به ثمررسیده که هیرنفین 
در پایان با شکست به کار خود خاتمه داده است یا این که 
گل های گوچی تاثیر چندانی در برد تیمش نداشته است. 
بنا به نوشته رسانه های هلندی از میان 18 گلی که گوچی 
به ثمررسانده تنها گل او به دن هاگ سه امتیازی بوده و 
مابقی این گل ها در مجموع 9 امتیاز برای هیرنفین ارزش 
گذاری شده تا گوچی با تاثیرگذاری 12 امتیازی جزو چهار 

بازیکن تاثیرگذار تیمش در طول فصل قلمداد شود.

 قطب های فوتبال هلند مقهور گلزنی گوچی

قصه آقای گلی قوچان نژاد در سرزمین لاله ها

اختلاف دو نهاد بین المللی ورزشی در نهایت منجر به حذف 
همبستگی  بازی های  برنامه  از  پهلوانی  کشتی  رقابت های 

کشورهای اسلامی در آذربایجان شد.
افتاد  اتفاق  ایران رخ می داد،  برای ورزش  نباید  اتفاقی که 
و کاروان کشورمان در آستانه اعزام به بازی های همبستگی 

کشورهای اسلامی با یک خبر ناامیدکننده مواجه شد.
مسئولان برگزاری این بازی ها رسماً رقابت های کشتی پهلوانی 
را حذف کردند تا شانس کسب مدال برای ایران در این رشته 
از بین برود، اما در این میان آنچه اهمیت دارد، بی توجهی و 

اختلافات داخلی است که منجر به این اتفاق شد.
* هشدار اول مهرعلیزاده به سلطانی فر

روز اول آذر ماه 95 محسن مهرعلیزاده رئیس »فدراسیون 
بین المللی ورزش های زورخانه ای و کشتی پهلوانی« نامه ای را 
به مسعود سلطانی فر وزیر ورزش و جوانان ارسال کرد و در آن 
نکاتی را متذکر شد. وی با اشاره به پیشینه فرهنگی کشتی 
سال های  در  کشتی  جهانی  فدراسیون  تلاش  از  پهلوانی، 
گذشته برای زیر سلطه بردن این ورزش پرده برداشت. این 
مسائل در حالی مطرح شد که فدراسیون جهانی کشتی 
پهلوانی ایجاد و علیرضا حیدری نیز به عنوان رئیس آن انتخاب 

شد.
مهرعلیزاده در نامه خود با اشاره به اینکه تأسیس فدراسیون 
جهانی کشتی پهلوانی، گامی انحرافی و طراحی شده از سوی 
بیگانگان است که سعی در جلوگیری از توسعه و شکوفایی 
فرهنگ اصیل ایرانی را دارند، در واقع به یک موازی کاری در 
خصوص کشتی پهلوانی اشاره کرد و از آینده ای خبر داد که 
قطعاً به نفع آینده این رشته نبود. طبق قوانین وضع شده، ریاست 
فدراسیون بین المللی ورزش های زورخانه ای و کشتی پهلوانی 
مادام العمر در اختیار ایرانیان خواهد بود، اما این شرایط برای 
فدراسیون جهانی کشتی پهلوانی وجود ندارد و ممکن است در 
انتخابات بعدی آن، فردی از یک کشور دیگر همچون روسیه 

رئیس آن شود.
ورزش های  که  بود  کرده  اعلام  نامه  این  در  مهرعلیزاده 
زورخانه ای و کشتی پهلوانی در سال 2010 به نام ایران در 

یونسکو ثبت شده است و تشکیل فدراسیون جهانی کشتی 
پهلوانی کار اشتباهی است که در آینده به این ورزش ملی آسیب 

خواهد زد.
* نامه دوم، هشدار دوم و باز هم هیچ

سوی  از  خوبی  و  سریع  واکنش  آنکه  از  پس  مهرعلیزاده 
وزیر ورزش دریافت نکرد، روز 7 فروردین 96 نامه دیگری به 
سلطانی فر نوشت و یک بار دیگر شرایط حساس این موضوع 
را متذکر شد تا شاید این بار و در آستانه بازی های همبستگی 
کشورهای اسلامی، اقدام عاجل تری صورت بگیرد، اما باز هم 
خبری نشد، انگار که وزارت ورزش همچنان در حال و هوای عید 

نوروزی بود و قرار هم نبود که کاری صورت بگیرد.

* نامه سوم این بار با امضای افشارزاده و اعلام 
حذف رسمی

کار نوشتن نامه از سوی فدراسیون بین المللی ورزش های 
زورخانه ای و کشتی پهلوانی به نامه سوم کشیده شد و این بار 
بهرام افشارزاده، مشاور عالی در امور اجرایی این فدراسیون دست 
به قلم شد و در آن رسماً به حذف رقابت های کشتی پهلوانی 
از بازی های کشورهای اسلامی اشاره کرد. وی در این نامه به 
نامه های قبلی اشاره کرده و از مراودات جمهوری آذربایجان با 
اتحادیه جهانی کشتی پس از حذف این رشته سخن گفته است.
* سفر خادم به باکو و بهانه ای که به دست میزبان افتاد

رسول خادم در  اواخر سال 95 سفری به باکو داشت و در 

آنجا با مسئولان بازی های کشورهای اسلامی صحبت هایی 
را درخصوص کشتی پهلوانی داشت. این سفر بهانه لازم را به 
دست میزبان داد تا این رشته مدال آور برای کشورمان را رسماً 
کنار بگذارد. آذربایجانی ها اعلام کردند که فدراسیون بین المللی 
ورزش های زورخانه ای و کشتی پهلوانی و همچنین فدراسیون 
جهانی کشتی پهلوانی قادر به هماهنگی با یکدیگر نیستند و به 

همین دلیل کشتی پهلوانی را حذف می کند.
* ردپای اتحادیه جهانی کشتی

این  از  از نهادهایی که بیشترین سود را  بدون شک یکی 
وضعیت می برد، اتحادیه جهانی کشتی است. این فدراسیون 
علاقه مند است که کشتی پهلوانی را زیر نظر خودش داشته 
باشد و برای رسیدن به این هدف نیز از هیچ تلاشی فروگذار 
نیست. مذاکره نناد لالوویچ رئیس این اتحادیه با آذربایجانی ها 
نقش مهمی در حذف کشتی پهلوانی داشته است و حالا این 
لابی می تواند به کشتی آذربایجان در رویدادهای آینده کمک 
زیادی کند. در واقع مسئولان آذربایجان یک امتیاز به اتحادیه 
جهانی دادند و در مقابل نیز یک امتیاز از آن در آینده خواهد 
گرفت؛ اقدامی که بدون شک بهانه اصلی آن با سفر بی مورد 
خادم به آذربایجان صورت گرفت و بهانه لازم را به دست آنها داد.
 * کشتی پهلوانی به سرنوشت چوگان دچار می شود؟

در سال های اخیر یکی از مواردی که بارها به آن اشاره شده، 
تلاش برای حفظ ورزش هایی است که اصالت کاملًا ایرانی 
دارند. این تلاش برای ورزش زورخانه ای مثمر ثمر بود و این 
ورزش به نام ایران ثبت شد، اما در خصوص چوگان به دلیل دیر 
عمل کردن مسئولان، مالکیت آن از دست رفت و در اختیار 
آذربایجانی ها قرار گرفت. حالا هم این تلاش صورت می گیرد تا 
کشتی پهلوانی از ایران جدا شود و باید منتظر واکنش مسئولان 
کشورمان باشیم. همان طور که اشاره شد، تقریباً سه سال دیگر 
انتخابات ریاست فدراسیون جهانی کشتی پهلوانی انجام می گیرد 
و بعید نیست که این ریاست از دست ایران خارج شود، این همان 
نکته ای است که سایر کشورها با برنامه خاصی برای رسیدن به آن 
در تلاش هستند، اما در داخل کشور اختلافات مانع تحقق اهداف 

می شود و بدون شک دود آن نیز به چشم ورزش ایران می رود.

 از اختلافات داخلی تا ارسال نامه های بی ثمر به وزارت ورزش

 کشتی پهلوانی از بازی های کشورهای اسلامی حذف شد

آگهی اجراییه
 مشخصات محکوم له/ محکوم لهم

نام و نام خانوادگی: سید رحیم هاشمی.
 نام پدر. سید منصور. 

نشانی: قم. خ امامزاده ابراهیم. 16م ولیعصر. ک5. پ4
مشخصات محکوم علیه/ محکوم علیهم

نام و نام خانوادگی: حجت اله گنجی نهوجی.
 نام پدر: مصطفی

نشانی.........
محکوم به: 

بموجب درخواست اجرای حکم مربوطه به شماره دادنامه9509972522801419 
محکوم علیه محکوم است به پرداخت مبلغ 490/000/000 ریال به انضمام مبلغ 
20/000/000 ریال بابت هزینه کارشناسی و مبلغ 215/000 تومان هزینه دادرسی 
و 300/000 ریال هزینه نشر آگهی در حق محکوم له و پرداخت نیم عشر دولتی 

هزینه اجرای احکام مدنی
 محکوم علیه مکلف است از تاریخ ابلاغ اجرائیه:

1- ظرف ده روز مفاد آنرا بموقع اجرا گذارد) ماده 34قانون اجرای احکام مدنی( . 
2- ترتیبی برای پرداخت محکوم به بدهد. 3- مالی معرفی کند که اجرا حکم و استیفا 

محکوم به از آن میسر باشد. 
چناچنه خود  را قادر به اجرای مفاد اجراییه نداند باید ظرف سی روز کلیه اموال 
خود را شامل تعداد یا مقدار و قیمت همه اموال منقول و غیر منقول به طور مشروح 
مشتمل بر میزان وجوه نقدی که به هر عنوان نزد بانکها و موسسات مالی و اعتباری 
ایرانی یا خارجی دارد به همراه مشخصات دقیق حساب های مذکور و کلیه اموالی 
که او به هر نحو نزد اشخاص ثالث دارد و کلیه مطالبات او از اشخصاص ثالث و نیز 
فهرست نقل و انتقالات و هر نوع تغییر دیگر در اموال مذکور از زمان یک سال قبل 
از طرح دعوای اعسار به ضمیمه دادخواست اعسار به مقام قضایی ارائه نماید و الا به 
درخوست محکوم له بازداشت می شود)مواد 8 و 3 قانون نحوه اجرای محکومیت مالی 
1394( .4- خودداری محکوم علیه از اعلام کامل صورت اموال به منظور فرار از اجرای 
حکم، حبس تعزیری درجه هفت را در پی دارد.) ماده 34 قانون اجرای احکام مدنی 
و ماده 20 ق. م. ا و ماده 16 قاون نحوه اجرای محکومیت مالی 1394( 5- انتقال 
مال به دیگری به هر نحو با  انگیزه فرار از ادای دین به نحوی که باقیمانده اموال برای 
پرداخت دیون کافی نباشد موجب مجازات تعزیری درجه شش یا جزای نقدی معادل 
نصف محکوم به یا هر دو مجازات می شود.)ماده21 قانون نحوه اجرای محکومیت 
مالی1394( .6- چنانچه صورت اموال پس از مهلت سی روز ارائه شود آزادی محکوم 
علیه از زندان منوط به موافقت محکوم له یا تودیع وثیقه یا معرفی کفیل توسط 
محکوم علیه خواهد بود.) تبصره 1 ماده 3 قانون نحوه اجرای محکومیت مالی1394(
دبیر شعبه شورای حل اختلاف شعبه 28 حقوقی شورای حل اختلاف 
شهرستان قم
قاضی شورای حل اختلاف حقوقی قم
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آیا روده نشت کننده قابل درمان است؟ 

7نشانه خاموش که به نشت روده اشاره دارند! 
روده انسان به طور طبیعی متخلخل است و بر همین اساس است که بدن مواد مغذی 
را از طریق پوشش داخلی روده جذب می کند. اما در صورت آسیب پوشش داخلی روده 
این امکان برای مولکول های بزرگتر که به نام درشت مولکول یا ماکرومولکول شناخته 

می شوند، فراهم می شود تا از دستگاه گوارش فرار کرده و وارد جریان خون شوند. 
 آسیب دیواره روده و خروج ذرات غذایی بزرگتر از آن به نام سندرم روده نشت 
کننده شناخته می شود. ورود ذرات غذایی بزرگتر به جریان خون می تواند التهاب، نفخ، 
تغییرات در شرایط اجابت مزاج و خستگی را موجب شود. تشخیص سندرم روده نشت 
کننده می تواند دشوار باشد. در ادامه با برخی از نشانه های بالقوه ابتلا به این شرایط 

بیشتر آشنا می شویم. 
با حساسیت غذایی دست و پنجه نرم می کنید 

روده نشت کننده می تواند محرک التهاب باشد، اما همچنین می تواند به واسطه التهاب 
در روده شکل بگیرد. حساسیت های غذایی یکی از دلایل التهاب روده است. یکی از 
بهترین روش ها برای نزدیک تر شدن به تشخیص بیماری حذف مواد غذایی است که 
بیشترین احتمال مشکل آفرینی را دارند. در همین راستا، شش گزینه مورد توجه قرار 
می گیرند و از بیمار درخواست می شود دو تا سه هفته از مصرف آنها پرهیز کند که 

شامل لبنیات، تخم مرغ، ذرت، گلوتن، مرکبات و سویا می شوند. 
با عدم تحمل گلوتن مواجه هستید 

در مورد نخست نیز به آن اشاره شد، اما گلوتن یکی از مهم ترین محرک ها برای روده 
نشت کننده است و شایستگی این را دارد به صورت جداگانه مورد بررسی قرار بگیرد. اگر 
پس از مصرف نان، پاستا، سریال، یا دیگر مواد غذایی حاوی گلوتن احساسی ناخوشایند 
در شما شکل می گیرد - ناراحتی دستگاه گوارش، نفخ، بی حالی - بدن شما ممکن است 

از توانایی کافی برای گوارش این پروتئین مشکل ساز برخوردار نباشد. 
با درد مفاصل مواجه هستید 

گاهی اوقات بیماران از یک درد مفاصل کلی شکایت می کنند. پزشک آزمایشاتی را در 
راستای بررسی ابتلا به آرتریت روماتوئید انجام می دهد و در صورت منفی بودن جواب 
ممکن است توجه پزشک به سمت روده نشت کننده جلب شود. درد مفاصل می تواند 
از نشانه های سندرم روده نشت کننده باشد. پژوهش ها نشان داده اند که این شرایط 

ممکن است ریشه در بیماری های خود ایمنی مانند آرتریت روماتوئید داشته باشد. 
با عملکرد ضعیف دستگاه گوارش مواجه هستید 

غذا می خورید و دچار نفخ می شوید. یا ممکن است پس از مصرف مواد غذایی خاص 
نیاز فوری به استفاده از توالت را احساس کنید. ایجاد تغییر در شرایط اجابت مزاج می 
تواند به شکل یبوست نیز شکل بگیرد. همچنین، شما ممکن است از سوء هاضمه مزمن 
یا حالت تهوع رنج ببرید. این نشانه ها ممکن است برای سال ها شکل بگیرند و از بین 
بروند. مشکل از آنجا ناشی می شود که بیماران آنها را نادیده گرفته و یاد می گیرند که 

چگونه با آنها زندگی کنند. 
با مشکلات پوستی مواجه هستید 

در شرایطی که این پیوند همچنان اندکی مبهم باقی مانده است، اما بنابر نتایج پژوهشی 
که در سال 2011 در نشریه Gut Pathogens منتشر شد، امکان دارد روده نشت کننده 
یکی از دلایل ریشه ای پدیدار شدن آکنه در برخی بیماران باشد. در حقیقت، بیماران 
مبتلا به آکنه به برخی شاخص های التهابی روده نشت پذیر واکنش نشان می دهند. 

اگزما و سوریازیس از دیگر نشانه های پوستی هستند. 
با سطوح بالای قند خون مواجه هستید 

مطالعه انجام شده توسط پژوهشگران سوئدی در سال 2017 نشان داد که روده نشت 
کننده می تواند موجب التهاب در سراسر بدن شود و این شرایط می تواند مقاومت به 
انسولین را تحت تاثیر قرار دهد. از آنجایی که انسولین برای مدیریت قند خون حیاتی 
است، مقاومت به انسولین می تواند به افزایش قند خون منجر شود. این شرایط می تواند 
موجب انواع مختلف مشکلات سلامت شود. قند خون افزایش یافته به همراه فشار خون 
بالا و تری گلیسیرید بالا می تواند در نهایت افزایش خطر سندرم متابولیک، وضعیتی 
خطرناک که احتمال مواجهه با حمله قلبی، سکته مغزی و دیابت را افزایش می دهد، 

را به همراه داشته باشد. 
در شناسایی مشکل ناتوان هستید 

ممکن است به چند پزشک مراجعه کرده باشید و درمان های مختلف کمکی به بهبود 
شرایط شما نکرده و همچنان با درد مبارزه می کنید. بیماران ممکن است به پزشک خود 
مراجعه کنند و پس از انجام آزمایش ها در راستای بررسی انواع مختلف بیماری ها به آنها 
گفته شود که جواب آزمایش ها عادی هستند. در این زمان است که ابتلا به سندرم روده 

نشت کننده باید مورد توجه قرار بگیرد. 
آیا روده نشت کننده قابل درمان است؟ 

پاسخ مثبت است. نخستین گام حذف محرک بیماری است. سپس، بیماران مکمل 
گلوتامین دریافت می کنند. گلوتامین سوختی برای سلول های پوشش دهنده روده 
است و به احیا سلول ها کمک می کند. بافت روده از سرعت بالای بهبودی سود می برد. 
عامل کلیدی فراگیری چگونگی تامین نیازهای منحصر به فرد بدن است.  از محرک های 
دیگر می توان به قرص های مسکن مانند ایبوپروفن یا آسپرین و مصرف الکل اشاره کرد. 
زمان هایی که احساس ناخوشی می کنید را ردیابی کرده و ببینید آیا می توانید الگویی 
مشخص را شناسایی کنید. از این طریق می توانید به تشخیص سریع و حذف عوامل 

مشکل آفرین در مدت زمانی کوتاه تر کمک کنید. 

آیا خوردن صبحانه  مشابه به کاهش وزن 
کمک می کند؟

بسیاری از افراد صبحانه را مهم ترین وعده غذایی روزانه برای تامین انرژی در نظر 
می گیرند و مطالعات بسیاری نیز نشان داده اند که این وعده غذایی نقش مهمی در 

کاهش وزن دارد. 
به گزارش عصر ایران به نقل از "ریدرز دایجست"، به طور معمول، افرادی که وزن 
خود را کاهش داده و آن را پایین نگه می دارند توجه ویژه ای به وعده غذایی صبحانه 
دارند. در نتیجه، نه تنها باید صبحانه بخورید، بلکه باید به مواد غذایی مصرفی و این که 

آیا نیاز به تغییر روزانه در آنها وجود دارد یا خیر نیز توجه داشته باشید. 
چرا مصرف مواد غذایی مشابه ایده خوبی محسوب نمی شود: 

اگر فردی دوستدار آشپزی و مصرف غذاهای خوب هستید، خوردن صبحانه ای 
متشکل از مواد غذایی مشابه در هفت روز هفته می تواند برای شما خسته کننده 
باشد. این شرایط ممکن است سرآغازی برای انتخاب های غذایی ضعیف باشد زیرا 
در پی عطر و طعم و بافت های جدید هستید.  همچنین، اگر نخستین وعده غذایی 
روزانه شما از یک کاسه غلات صبحانه قندی تشکیل شده باشد، مصرف غذایی مشابه 
در وعده صبحانه خبری بد محسوب می شود. وعده غذایی صبحانه شما ممکن 
است شامل غذایی با کربو هیدارت و قند بالا و کم پروتئین باشد. مطالعات بسیاری 
به گنجاندن پروتئین بالاتر در وعده غذایی صبحانه به منظور کمک به کنترل وزن و 

کاهش هوس های غذایی در طول روز اشاره داشته اند. 
چرا مصرف مواد غذایی مشابه ایده خوبی محسوب می شود: 

اگر وعده غذایی صبحانه شما سرشار از پروتئین است و همچنین در حالت ایده آل 
شامل یک سبزی نیز می شود، مصرف روزانه مواد غذایی مشابه در این وعده غذایی 
می تواند مفید باشد. مواد غذایی با محتوای پروتئین بالا و سالم مانند ماست یونانی 
به همراه توت ها )بلوبری گزینه ای فوق العاده است( و مقداری از مغزهای خوراکی 
مانند گردو، یا وعده غذایی متشکل از لوبیا، کره بادام زمینی یا کرده بادام به همراه 
نان تست تهیه شده از غلات کامل ایده های خوبی برای صبحانه هستند.  استفاده 
از مواد غذایی مشابه در یک وعده غذایی مانند صبحانه می تواند به انتخاب های 
غذایی سالم برای وعده های غذایی بعدی نیز منجر شود که می تواند مشوق غذا 
خوردن سالم و حفظ وزن در سطوح مناسب باشد. تنها از انتخاب آگاهانه مواد غذایی 
در وعده های غذایی خود اطمینان حاصل کرده و از مصرف مواد غذایی با محتوای 
کربوهیدارت و قند بالا دوری کنید. در عوض صبحانه ای با محتوای پروتئین بالاتر 

را مد نظر قرار دهید.

بزرگترین مشکلات  از  موهای آسیب دیده یکی 
خانم هایی است که موهای شان را رنگ می کنند. 
اگر موهای شما هم بر اثر استفاده از رنگ مو و مواد 
شیمیایی آسیب دیده اند به شما پیشنهاد می کنیم 

این 5 روش خانگی را امتحان کنید.
جاده منتهی به موهای سالم به کمک محصولات، 
داروها، پروتئین و نرم کننده ها هموار می گردد. اگر 
موهایتان سوخته، انتهای آن دو شاخه شده، از آفتاب 
آسیب دیده، ژولیده می شود و می شکند، وقت آن 
رسیده که سکان حفظ سلامت آن را به دست خود 
بگیرید. به راحتی فراموش می کنیم موهایمان چقدر 
ظریف و شکننده می توانند باشند. قرار گرفتن در 
معرض آفتاب، استفاده مکرر از سشوار یا اتوی مو، و 
حتی برس زدن های روزانه، همگی می تواند به موهای 
آسیب وارد کرده و به آن جا می رسید که آرزو می 
کنید کاش ماشین زمان شما را به عقب بر می گرداند.

باید به خاطر بسپارید که ترمیم موی آسیب دیده 
یک شبه اتفاق نمی افتد؛ بلکـه در طـول زمان و با 
ایجاد عادات مناسب، می توانید این مسیر را به خوبی 

طی کنید.
پاکسازی مو از رسوبات سخت

محصولاتی که برای تمیز کردن موهایتان استفاده می 
کنید و حتی آبی که بـرای پاک کردن این محصـولات 
از مـوهایتان اسـتفاده می کنیـد می توانند موها را 
از محدوده سلامت خارج کنند. وقتی مقادیر زیادی 
از این مواد بر روی موهایتان انباشته می شوند باعث 
می گردند موها بی حالت، بدون طراوت، و در انتهای 
رشته ها دوشاخه شده و حتی شکننده شوند. زدودن 
این کثیفی ها و آلودگی ها از موهایتان اولین گام در 
ترمیم آسیب و رسیدن به موی سالم است. یک درمان 
شفاف سازی با جوش شیرین یا شستشو یا سرکه 
سیب گزینه هائی عالی برای پاک سازی مو از تمام 
رسوباتی که از سختی آب بر آن ها نشسته و چیزهائی 

هستند که بر روی موها انباشته شده است.این که هر 
چند وقت یک بار باید این پاک سازی را انجام دهید، 
واقعا بستگی دارد به مقدار محصولاتی که استفاده می 
کنید و نوعی آبی که در لوله های خانه شما جریان 
دارند. اغلب افراد حداقل ماهی یک بار باید برای شفاف 

سازی موهایشان اقدامی انجام دهند.
از موهایتان در برابر تابش خورشید محافظت کنید

یکی از بزرگترین مجرمین تخریب مو، کمرنگ شدن 
و شکنندگی انتهای تارهای مو، تخریب ناشی از تابش 
آفتاب است. اگر از مـوهایتان در بـرابـر پرتو ماوراء 
بنفش نور خـورشید مراقبت نمی کنیn حالا وقت آن 
رسیده که به این کار دست بزنید. درست است که 
در طول تابستان بیشتر در معرض آفتاب هستیم اما 
فراموش نکنید که آفتاب در تمام سال می تابد. این 
یادآوری ها شروع خوبی برای محافظت از موها در برابر 
خورشید هستند. بعد از گذراندن یک روز طولانی در 
زیر تابش آفتاب )سفر به سواحل، پیاده روی، فعالیت 
های ورزشی در فضای باز(، بهتر است با یک درمان 
آب رسانی به موهایتان کمی آنها را تحویل بگیرید تا 
آسیب ها را در همان جا باقی گذاشته و موهایتان را به 

شرایط عالی برسانید.
درمان با روغن داغ را امتحان کنید

من یکی از طرفداران پر و پا قرص درمان با روغن داغ 
برای براق و مرطوب کردن مو هستم. مقدار زیادی از 
روغن موی مورد علاقه خود را به موهای تمیز , شسته 
شده خود بمالید. یکی از روغنهای محبوب من روغن 
درمانی مراکشی است. حتی می توانید از روغن هایی 
مثل روغن زیتون یا روغن سنبل هندی موجود در 
آشپزخانه خود هم استفاده کنید. روی موهایتان کلاه 
حمام بکشید و با کمک یک حوله داغ یا سشوار و یا 
نشستن در زیر تابش آفتاب در یک روز گرم آن را 
گرم نگه دارید. پس از گرم کردن روغن صبر کنید تا 
موهایتان در دمای اتاق به تدریج سرد شود سپس با 

آب سرد آن را آب بکشید.
درمان با روغن داغ را می توانید یک تا سه بار در 
ماه بر اساس میزان آسیب در موهایتان و خشکی آنها 
تکرار کنید. اگر مقدار روغن مورد استفاده زیاد باشد به 
موهایتان ظاهری چرب می دهد، پس یادتان باشد در 

مصرف روغن زیاده روی نکنید.
یک درمان عمیق با نرم کننده

برای  نرم کننده  با یک  بار درمان  هفته ای یک 
ترمیم موهای آسیب دیده و پیشگیری از تخریب ها 
و صدمات آتی، یک ضرورت است. همه نرم کننده ها 
مثل هم نیستند. مهم این است که نرم کننده مناسب 
موی خود را پیدا کنید؛ چیزی که موهایتان را سنگین 
و بی حالت نکند و یا باعث نشود موهایتان چرب و 
روغنی به نظر برسند. اگر موهایتان را رنگ می کنید، 
استفاده از نرم کننده به طور خاص برای موهایتان 
اهمیت دارد. رنگ از روی موهای آسیب دیده زودتر 

از موی سالم از بین می رود.
اگر برایتان امکان دارد با آرایشگر خود برای انتخاب 

نرم کننده مناسب برای موهایتان مشورت کنید.
موهایتان را کوتاه کنید

باید واقعیت را بپذیریم؛ اگر موهایتان آسیب دیده 
باشند، انتهای آن ها شکسته و دو شاخه شده و هر روز 
شاهد ریختن بیش تر موهایتان هستید. کوتاه کردن 
مو ) یا حداقل به صورت منظم اندکی از سر موها را 
کوتاه کردن ( موهایتان را نجات می دهد. لازم نیست 
موها را خیلی کوتاه کنید.اگر با کوتاهی مو مشکلی 
ندارید موهایتان را کاملا کوتاه کنید؛ و اگر بلندی مو 
برای تان مهم است حداقل تا جائی کوتاه کنید که به 
موهای سالم برسید.از مدل های خرد استفاده کنید؛ 
به چهره خود یک نمای تازه بدهید یا حتی با بعضی 
مدلهای باب روز کنار بیائید. به این ترتیب بخشی از 
موهای آسیب دیده را حذف می کنید و بقیه با سرعتی 

اندکی بیشتر ترمیم می شوند.

ترمیم موهای آسیب دیده با 5 گام خانگی!

یک شرکت تولید کننده تجهیزات نظامی بالگردی طراحی کرده که سرعت آن دو 
برابر بالگردهای نظامی معمول است و می تواند مانند یک مرغ مگس خوار در ارتفاع 

1828 متری زمین پرواز کند.
 شرکت لاکهید مارتین طرح اولیه بالگردی به نام Defiant 1>SB  را ارائه کرده 
که دارای دو روتور کو اکسیال و یک پروانه  است. تخمین زده می شود این بالگرد با 
سرعت حدود 482 کیلومتر برساعت و مانند یک مرغ مگس خوار در آسمان پرواز 

کند. همچنین Defiant 1>SB قابلیت  پرواز در ارتفاع 1828 متری زمین را دارد.
تیغه روتورهای Defiant 1>SB تاشوهستند و همچنین قابلیت حمل 12 سرباز را 

دارند حال آنکه بالگردهای معمولی فقط می توانند 11 نفر را جابه جا کنند.
 از سوی دیگر در مقایسه با بالگردهای معمول سر و صدای کمتری ایجاد می کند و 

می تواند بدون آنکه ردیابی شود وارد حیطه دشمن شود.
به گفته شرکت تولید کننده قابلیت حمل بار این جنگ افزار نیز بیشتر از بالگرد 

معمولی است اما درباره مقدار دقیق آن توضیحی نداده است.
این طرح اولیه براساس فناوری X2 ساخته شده که به طور مخصوص  روی ویژگی 

هایی مانند سرعت، قدرت مانور و مقیاس پذیری تمرکز می کند.
درهمین راستا یکی از مهمترین ویژگی های اولیه Defiant 1>SB آن است که  با 
دو برابر سرعت معمول یک بالگرد در آسمان حرکت می کند و  و قابلیت مانور بسیار 
زیادی دارد.  در حال حاضر  دو شرکت  لاکهید مارتین و سیکورسکی بویینگ)یکی از 
 Defiant 1>SB زیرمجموعه های لاکهید م( مشغول ساخت قطعات نخستین نمونه

هستند.

پیشرفت فناوری منجر به تولید تخت خواب معلق یا ننویی شده که کمتر از 140 
گرم وزن دارد، ولی می تواند وزن یک انسان 135 کیلوگرمی را هم تحمل کند.

شرکت Sea to Summit تولیدکننده این ننو، آن را برای استفاده در سفرهای 
تفریحی تابستانی تولید کرده تا علاقمندان بتوانند به راحتی با بستن دو طرف ننوی 

یاد شده به درخت در فضای آزاد استراحت کنند.
علیرغم وزن بسیار کم این ننو که از نظر ظاهری مشابه با یک کیسه مشمایی 
بزرگ است، استقامت و دوام آن بسیار بالاست. برای تولید این محصول از پارچه 
نایلون منوفیلامنت66 استفاده شده که شفاف هم هست و به راحتی می توان آن را 
در کوله پشتی یا یک کیف کوچک جای داد.  همچنین در انتهای این ننو یک ساک 
کوچک دوخته شده تا بتوان کل آن را در این ساک جای داد. وزن این ننو که برای 
افزایش استحکام مجهز به نوعی آلومینیوم سبک نیز هست از یک ژاکت هم کمتر 
است. ننوی مذکور 2.6 متر طول و 1.2 متر عرض دارد و نفس کشیدن در درون آن 
راحت است. مواد مورد استفاده در طراحی این ننو حشرات را هم از خود می راند و 
ضدرطوبت بودن استفاده از آن در مناطق مرطوب را تسهیل می کند. قیمت این 

محصول 90 دلار است.

بالگردی که مانند مرغ مگس خوار 
پرواز می کند

این ننوی 1۴0 گرمی می تواند 135 کیلوگرم 
وزن را تحمل کند!

محققان در یک شرکت دانش بنیان موفق شدند نخ 
هایی با فناوری نانو تولید کنند که در الیاف تابستانی و 

زمستانی قابل استفاده است.
آزاده بشری، دکتری شیمی نساجی و مدیر تحقیق 
توسعه یک شرکت دانش بنیان تولید کننده نخ در گفتگو 
با خبرنگار مهر اظهار داشت: ما در این شرکت موفق شدیم 
نخ هایی را با فناوری نانو به مرحله تولید صنعتی برسانیم.

وی با بیان اینکه این الیافی که به تولید رسانده ایم، 
خاصیت خنک کنندگی دارد و بسیار سریع خشک می 
شود، عنوان کرد: زمانیکه تعرق در بدن صورت می گیرد 
سریعا آب را به سطح پارچه منتقل می کند و این سرعت 

موجب تبخیر زودهنگام می شود.
وی با بیان اینکه خاصیت خنک کنندگی این الیاف 

منجر می شود که از آن در پوشاک ورزشی استفاده کرد، 
خاطر نشان کرد: البته می توان از این الیاف در قالب کاربرد 

های دیگر نیز استفاده کرد.
بشری با بیان اینکه در کشورهای دیگر از این الیاف در 
تولید روکش تخت، لباس های نظامی، لایه ای در کفش 
و اصولا پوشاکی که کاربردهای معمولی نداشته باشند، 
استفاده می شود، گفت: امریکا، ژاپن، تایوان، کانادا، رژیم 
اشغالگر قدس و کشورهای اروپایی به این فناوری دست 
پیدا کرده اند.این محقق با تاکید بر اینکه محصولی که ما 
به تولید رسانده ایم، قابل رقابت با نمونه های خارجی را 
دارد، گفت: در مرحله اول بیشتر هدف این بود که این 
نخ ها را در الیاف کاربردی در مناطق گرمسیری به کار 

بگیریم؛ اما برای پوشاک زمستانی هم کاربرد دارد.

به گفته وی، زمانیکه فردی در زمستان بر اثر یک 
فعالیت شدید و راه رفتن تند تعریق کند، عرق روی پوست 
میماند و بدن سرمای شدیدی حس می کند؛ استفاده از 
این الیاف در لباس های زمستانه کمک می کند سریعا 
رطوبت سطح پوست را به بیرون از لباس منتقل کند و 

مانع از ایجاد این حس سردی روی پوست خواهد شد.
بشری از این رو می توان از این نخ ها که با فناوری نانو به 
تولید رسیده اند را در لباس های زمستانه و تابستانه به کار 
گرفت، خاطر نشان کرد: خاصیت خنک کنندگی این نخ 
ها بدان معناست که رطوبت خاصیت خنک کنندگی را 
مدیریت می کند.وی تاکید داشت: در نمونه های خارجی 
نخ های نانویی، تنها سطح مقطع الیاف تغییر کرده یعنی 
مدیریت رطوبت وجود دارد ولی نخ هایی که ما به تولید 
رسانده ایم علاوه بر تغییر سطح مقطع برای مدیریت 
رطوبت نانو ذرات به انتقال حرارت نیز کمک می کنند و 

رطوبت را سریعتر به سطح پارچه منتقل می کنند.
مدیر یک شرکت دانش بنیان افزود: درحال حاضر 
برخی برند های تولید کننده پوشاک ورزشی ایرانی از نخ 
های نانویی نمونه های خارجی استفاده می کنند ولی 
اکنون تمایل دارند از این نخ های ایرانی بهره ببرند زیرا از 

کیفیت بالا و قیمت پایینی برخوردار است.
وی با بیان اینکه از یک سال و نیم گذشته اقدام به انجام 
تحقیقات برای تولید این نخ ها کردیم، گفت: این محصول 

نقش موثری در صنعت نساجی کشور دارد.
وی با بیان اینکه از این نخ ها می توان بیشتر در پوشاک 
ورزشی بهره برد، بیان کرد: اکنون در مرحله ای هستیم 
که تولید کننده هایی به سراغ محصول ما بیایند و این 

الیاف را خریداری کنند.

نخ نانویی با خاصیت خنک کنندگی تولید شد

محققان دانشگاه استنفورد برای نخستین بار سلول های قرنیه را در آزمایشگاه پرورش 
دادند. به این ترتیب نیاز به جراحی قرنیه از بین می رود.

 طبق آمار سازمان بهداشت ملی آمریکای سالانه حدود 33 هزار نفر در این کشور به 
دلیل جراحت یا بیمار، جراحی قرنیه انجام می دهند.

 اما اکنون براساس تحقیقات دانشمندان دانشگاه استنفورد می توان سلول های قرنیه 

را به طور مستقیم به چشم بیمار تزریق کرد و دیگر نیازی به عمل جراحی نخواهد بود.
 در همین راستا میلیون ها سلول قرنیه در  آزمایشگاه »درمان سلول و ژن« این 

دانشگاه پرورش یافته است.
البته این روش جدیدی نیست. برخی محققان پیش از این سعی کردند  سلول های 

قرنیه را به روش اهدا در آزمایشگاه پرورش دهند که البته بسیار چالش برانگیز است.
اما محققان استنفورد در این زمینه از سلول های اهدایی جسد به جای فرد زنده 
استفاده می کنند. سلول های مذکور در محلولی گرم در ظرف های پتری نگهداری می 

شوند که این امر به رشد سلول های قرنیه ای تازه و جوان منجر می شود.
 سلول های پرورشی با استفاده از فناوری  ذرات نانو مغناطیسی به چشم منتقل می 
شود. به عبارت دیگر سلول ها به وسیله ذرات نانو دارای مغناطیس می شوند و سپس 
به چشم بیمار تزریق می شوند. پس از مدتی نیز ذرات مغناطیسی از سلول جدا و در 

بدن دفع می شوند.
 محققان تاکنون این روش را  در 11 بیمار آزمایش کرده اند و متوجه شدند این 

فرایند ایمن است.
 نکته دیگری که سبب می شود این روش کاشت کارآمدتر باشد، آن است که نیازی 
نیست سلول های قرنیه ای به طور کامل با بیمار همخوانی داشته باشند. همچنین می 

توان به وسیله قطره های چشمی از بازپس زدن سلول ها در بیمار نیز جلوگیری کرد.

یک مجله علمی تصاویری منتشر کرده که می توان آن 
را خودروی پرنده و حتی تاکسی آینده دانست.

اولیه  طرحهای  نیواطلس  اینترنتی   - علمی  مجله 
خودروهای پرنده ای را منتشر کرده که برخلاف برخی 
مدلهای دیگر، قابلیت تبدیل به یک محصول تجاری و 
تولید انبوه را دارد. البته این سیستم پرنده که قابلیت 
نشست و برخاست عمودی را دارد در ابتدای امر به عنوان 
یک محصول با کاربردهای نظامی تعریف شده بود اما 

حالا خبر می رسد که می توان از نسخه های متفاوت 
آن برای کاربردی درون شهری نظیر تاکسی هوایی هم 

استفاده کرد.
یکی از ویژگیهای این محصول مربوط به پره های 

موتوری آن است که در دل آن تعبیه شده است.
فناوریهای به کار رفته در این سیستم پرنده امکان 
نشست و برخاست دقیق از نقاط مختلف را فراهم می 
کند بدون آنکه نگرانی درخصوص خسارتهای احتمالی 

ناشی از پره های آن وجود داشته باشد.
این خودروی پرنده قابلیت حمل تا 4 مسافر را دارد و 
به گونه ای طراحی شده که توسط یک خلبان هدایت 
شود. البته این قابلیت نیز برای آن در نظر گرفته شده 
که در مواقع اضطراری به شکل روباتیکی به پرواز درآمده 
و مسیریابی کند.  این سیستم جدید قابلیت استفاده از 
سوخت جت و هیدروژن مایع را دارد.  گفته می شود 
ساخت این فناوری جدید طی 5 سال آینده صورت گیرد.

ساخت سلول های قرنیه در آزمایشگاه برای نخستین بار

با ویژگی های تاکسی هوایی آشنا شوید

علمی و سلامت 
چهار شنبه -سی ام فروردین ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4257

9 نشانه استرس بیش از حد
استرس نه تنها بر روح و روان بلکه بر جسم نیز تأثیر می گذارد که عوارضی به نام 
مشکلات روان تنی را سبب می شوند، این علائم جسمی ناشی از استرس در افراد 
مختلف متفاوت بوده، اما چند نشانه شایع وجود دارد که به دلیل استرس بیش از حد 
رخ می دهد. بسیارى از افراد این علائم را به اشتباه به بیمارى هاى جسمی ارتباط 
داده اما در بررسی ها و آزمایش ها علت جسمی شناسایی نشده که در نهایت با کنترل 

استرس این عوارض قابل درمان و کنترل است.
کاهش عواطف و احساسات

استرس بر روى عملکرد غدد تاثیر منفی گذاشته و می تواند در زندگی زناشویی 
افراد تاثیر مخرب داشته باشد و به همین دلیل باید براى کاهش استرس و اضطراب 
راهکارهایی مانند استراحت، تمرین هاى آرام بخش و سفر را به کار بسته و در صورت 

لزوم ادامه استرس ها به روانشناس و روانپزشک مراجعه کنید. 
ریزش مو

 کارولین جیکوب مدیر پزشکی مرکز جراحی و مراقبت از پوست شیکاگو در این باره 
گفت: ما روزانه 100 تار مو بدون اینکه متوجه باشیم از دست می دهیم، اما استرس با 

تغییر فیزیولوژیک بدن یکی از عوامل اصلی ریزش مو محسوب می شود.
بیمارى های که استرس به جانتان می اندازد

استرس اغلب باعث اختلال در عملکرد سیستم داخلی ودرد بدن شده و منجر به 
بروز سردرد، آرتریت شدید، درد قفسه سینه، زخم معده، تپش قلب، تنش عضلاتی، 
اسهال، درد و سوزش در معده، سندرم روده تحریک پذیر و بسیارى مشکلات جسمی 

دیگر می شود.
تغییرات خلق و خوی

استرس عملکرد هورمون هاى بدن را دچار اختلال کرده که در نتیجه آن خلق و 
خوى افراد تغییر می کند.

تفکر وسواسی در مورد کار
برخی افراد استرس کارى دارند که اغلب باعث می شود تا در مورد تعهدات کارى و 
مسائل مالی نگران باشتد، اما در این زمان ها بهترین راه برای حل این مشکل دور شدن 
از محیط و فکر کردن به موضوعات در فضایی آرام است همچنین سپرى کردن وقت 

باخانواده و دوستان به کاهش استرس هاى این چنینی کمک می کند.
تغییرات وزن

استرس با تاثیر بر عملکرد سوخت و ساز بدن منجر به افزایش یا کاهش وزن 
می شود.

مشکلات خواب
استرس بیش از حد اغلب باعث مشکلات خواب شده و در نتیجه آن اغلب افراد 
احساس خستگی و فرسودگی می کنند که در این حال بهترین راه حل درمان یا 
حل ریشه اى استرس و موضوع استرس زا است و یوگا، مدیتیشن، ورزش، مطالعه و 
راه رفتن در طبیعت به کاهش استرس و خواب آرام در این اشخاص کمک می کند.

اضطراب و بیقراری
استرس اغلب به اضطراب و بی قراری نیز 
منجر شده و اگر فرد در این حال درمان 
به  منجر  طولانی  هاى  زمان  در  نشود، 

مشکل می شود.
کم طاقتی و از دست دادن صبر و 

تحمل
استرس گاهی موجب بی قرارى و کاهش 
تحمل و پایین آمدن آستانه صبر افراد می 
کوچک ترین  با  مواقع  این  در  که  شود 
و  شده  برانگیخته  فرد  خشم  موضوع 
عصبانی می شود.  برای بهبود سلامتی 
و کاهش عوارض ناشی از استرس سعی 
کنید عوامل استرس زا را از بین برده و در 
عوض کارهاى آرام بخش و نشاط آور که 
شادى و سلامتی را براى شما به ارمغان 

می آورند، انجام دهید.



اجتماعی6

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم :

بیش از 30 هزار تن گندم توسط کشاورزان قمی 
تولید می شود

 رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: امسال با پیش بینی های صورت گرفته 
بالای 30 هزار تن گندم باکیفیت از کشاورزان قمی در اواخر اردیبهشت تولید می شود. 
رضا طلایی در جلسه ستاد برداشت غلات و کلزا اظهار داشت: باید برنامه ریزی های 
لازم برای خریداری آسان این مقدار گندم و سایر غلات از جمله جو و کلزا صورت 
بگیرد تا رضایت کشاورزان جلب شود. وی افزود: در بخش جعفرآباد قم خریداری گندم 
و کلزا باید در مکان صورت بگیرد تا هزینه ای برای کشاورزان ایجاد نکند. وی با اشاره 
به برداشت جو و کلزا گفت: همه نهادها و شرکت های وابسته باید در حوزه خرید این 
محصولات و وضعیت انبار آن همکاری های لازم را داشته باشند تا در زمان برداشت با 
مشکلی روبرو نشویم. رئیس سازمان جهاد کشاورزی افزود: در سال زراعی امسال شاهد 
شرایط خوبی در بخش کشاورزی استان نسبت به سال های گذشته بوده ایم که این امر 
به خاطر برنامه ریزی ها خوب و انجام تعهدات در حوزه اقتصاد مقاومتی و بخش عمرانی 
کشاورزی بوده است. وی ادامه داد: رشد مثبتی در بخش های مختلف سطح عملکرد 
غلات و کلزا صورت گرفته است که نشانگر ظرفیت بالای استان قم در حوزه کشاورزی 
است. وی با بیان این که خرید محصولات از کشاورزان نباید در بوروکراسی اداره زمان بر 
شود، گفت: برداشت، خرید و تأمین پول کشاورزی باید به سهولت و در کوتاه ترین زمان 
صورت بگیرد. وی ادامه داد: امتیازها به کشاورزان باید نسبت به سال های گذشته افزایش 
پیدا کند ازاین رو تعامل نهادهای مربوطه در بحث برداشت محصولات با اولویت حفظ 
محصول کشاورزی باید در دستور کار قرار گیرد چراکه تولید مملکت در دست کشاورزان 
زحمت کش است. طلایی با اشاره به نظارت های کاربردی بر کمباین ها برداشت محصول 
کشاورزی گفت: باید کیفیت دستگاه های برداشت موردتوجه قرار گیرد تا شاهد ریزش 
برداشت نشویم. وی خاطرنشان کرد: فرایند تحویل سوخت آسان به کمپانی ها نیز باید 

آسان شود تا در بحث مشکلی نداشته باشم

در یکسال گذشته انجام شد:

دو میلیون بار مراجعه به مراکز درمانی
 تامین اجتماعی قم

 مدیر درمان  تامین اجتماعی استان قم گفت: بیمه شدگان تحت پوشش تامین 
اجتماعی در یکسال گذشته بیش از دو میلیون و 175 هزار بار به چهارمرکز درمانی 

تامین اجتماعی استان قم مراجعه نموده اند.
دکتر داود علیمحمدی با اشاره به رشد عملکرد 9 درصدی نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته  اظهار داشت: با توجه به اینکه در سال گذشته برنامه های مختلفی برای بهبود 
خدمات و ارتقاءشاخص های درمانی در دستور کار قرار گرفته بود، لذا افزایش خدمت که 
یکی از درخواست های مستمر بیمه شدگان تامین اجتماعی بود نیز تحقق یافته است. 
وی در ادامه خاطر نشان کرد:افزایش تعداد پزشکان عمومی،متخصص و دندانپزشک در 
سال گذشته باعث افزایش 11 درصدی در ویزیت پزشکان عمومی،افزایش 20 درصدی 
ویزیت پزشکان متخصص وافزایش 17 درصدی خدمات دندانپزشکی نسبت به سال 
گذشته شده است که امیدواریم با برنامه ریزی جدید  در سال جاری  ، این خدمات 
افزایش بیشتری یابد. دکتر علیمحمدی با اشاره به خدمات بستری در یک بیمارستان 
ملکی تامین اجتماعی در قم گفت:در سال گذشته بیش از 12 هزار و397 بیمار از 
خدمات بستری  بهره مند شدند که از این تعداد بیش از 9 هزار جراحی  انجام شده است 
که از برنامه پیش بینی شده بیشتر شده است  به  طوری که  میانگین ضریب اشغال 
تخت بیمارستان را به 5/89 درصد رسانده است. مدیر درمان استان قم خاطر نشان کرد 
:تولد بیش از 3 هزار و727 نوزاد در بیمارستان امام رضا )ع( و رشد 38 درصدی مراجعه 
به تعداد 609 هزار بار مراجعه در سال گذشته نسبت به مدت مشابه سال گذشته   
توسط  بیمارستان تامین اجتماعی قم  ، از گام های موثر سازمان تامین اجتماعی در 
چند سال اخیر است که بیمه شدگان تامین اجتماعی در استان قم برای دسترسی 

عادلانه از خدمات درمان مستقیم  که سالها از آن بی بهره بوده اند ،بهره مند شده اند.
 رتبه چهارم ضریب اشغال تخت بیمارستان تامین اجتماعی قم

 دکتر علیمحمدی  در ادامه گفت: بیمارستان تامین اجتماعی امام رضا )ع(  قم در 
بخش خدمات بستری در بین همه بیمارستان های تامین اجتماعی کشور ،از نظر 
ضریب اشغال تخت با بیش از 89 درصد در رتبه چهارم قرار دارد. مدیر درمان استان 
قم با اشاره به مراجعه بیش از 609 هزار بار مراجعه به بیمارستان امام رضا )ع( قم در 
سال گذشته اظهار داشت: تنها  بیمارستان 120 تختخوابی تامین اجتماعی قم در سال 
گذشته به بیش از 12 هزار نفر خدمات بستری ارائه نموده است که نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته  8 دصد رشد داشته است. دکتر علیمحمدی در ادامه گفت: اورژانس 
بیمارستان امام رضا )ع( در سال گذشته  نیز با توجه به اینکه در مسیر جاده ترانزیت 
قم - اراک و همچنین در نزدیکی شهرک های مسکونی فاقد بیمارستان  قرار دارد ،با 
رشد  بالایی مواجه بوده است به طوری که خدمات اورژانس نسبت به مدت مشابه سال 

گذشته 37 درصد رشد داشته است.
تولد٣700 نوزاد در بیمارستان امام رضا )ع(

مدیر درمان استان قم در بخش دیگری از سخنان خود  گفت: بیش از 3700 نوزاد 
در سال گذشته در بیمارستان امام رضا )ع( بدنیا آمدند که از این تعداد بیش از 1800 
نوزاد به روش سزارین بدنیا آمده اند. علیمحمدی با اشاره به کنترل سزارین غیر اورژانسی 
در مراکز درمانی تامین اجتماعی قم گفت: مادران باردار برای انجام عمل سزارین غیر 
اورژانسی در مراکز درمانی تامین اجتماعی قم باید پرونده پزشکی تشکیل دهند، این امر 
برای رعایت استانداردها و شاخص درمانی انجام شده است. وی خاطرنشان کرد: تشکیل 
پرونده مادران باردار در مراکز تأمین اجتماعی علاوه بر رعایت استانداردهای لازم، در 
سلامت مادران باردار مؤثر است زیرا اینگونه اقدامات ومراقبت ها  خطرات و مشکلات 

احتمالی را کاهش می دهد.

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان  قم خبرداد

کشف بیش از 232 کیلوگرم تریاک در قم
رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان از کشف بیش از 232 کیلوگرم تریاک و 

دستگیری دو نفر در استان خبر داد. 
 سرهنگ غلام عباس بلفکه ، اظهارداشت: در پیگیری اطلاعاتی پلیس مبارزه با مواد 
مخدر استان کردستان مشخص شد دو نفر قاچاقچی مواد مخدر قصد دارند از یکی 
از استان های مرکزی با یک دستگاه تریلی مقدار قابل توجهی مواد مخدر را به تهران 
منتقل و از حوزه استحفاظی استان قم عبور کنند که بلافاصله موضوع در دستور کار 
مأموران پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم قرار گرفت. به گفته وی پس از هماهنگی 
های قضائی سه اکیپ مشترک از مأموران پلیس مبارزه با مواد مخدر استان  قم و 
کردستان به محل های تعیین شده اعزام و با کنترل محورها سرانجام خودرو مذکور 
شناسایی و متوقف شد. رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم افزود: در بازرسی 
از تریلی موصوف مقدار 232 کیلو و 500 گرم مواد مخدر از نوع تریاک کشف و راننده 
و سرنشین آن دستگیر شدند. سرهنگ بُلفکه افزود: نهایتاً متهمان به انضمام پرونده 
متشکله جهت سیر مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند. رئیس پلیس 
مبارزه با مواد مخدر استان قم در پایان از تلاش و زحمات صورت گرفته توسط ماموران 

پلیس مبارزه با مواد مخدر استان کردستان قدردانی کرد.  

رئیس پلیس فتا استان قم خبرداد

هوشیاری لازم در مواجهه با ایمیل های جعلی
رئیس پلیس فتا فرماندهی انتظامی استان از دقت و هوشیاری شهروندان در خصوص 

مواجهه شدن با ایمیل های جعلی خبر داد. 
 سرهنگ " علی موالی " اظهار داشت: هیچگاه اطلاعات کاربری خود را از طریق یک 
درخواست یا فرمی که از طریق ایمیل دریافت کرده اید، وارد نکنید.وی افزود: همیشه 
برای وارد کردن اطلاعات حساس کاربری یک صفحه جدید در مرورگر خود باز کنید 
و آدرس آن وب سایت را به صورت دستی وارد کنید.سرهنگ موالی ادامه داد: هیچ گاه 
در یک ایمیل مشکوک به فیشینگ روی لینکی کلیک نکنید و همچنین در یک ایمیل 
مشکوک به فیشینگ یا هر ایمیل ناشناخته دیگری، فایل های ضمیمه را باز نکنید.

رئیس پلیس فتا استان اضافه کرد: برای وارد کردن اطلاعات حساس مانند رمز عبور 
و نام کاربری همیشه از وب سایت های ایمن که با https:// شروع می شوند استفاده 
کنید و به طور مرتب فعالیت هایی که در حساب کاربری شما انجام می  شود را زیر نظر 
داشته باشید.وی اعلام داشت: بطور مرتب مرورگر خود را بروز کرده و همه وصله هایی 
امنیتی آن را نصب و فعال کنید و نیز کامپیوتر خود را با نصب یک آنتی -ویروس و آنتی 
 اسپای ویر و یک فایروال مناسب محافظت کنید.سرهنگ موالی خاطرنشان کرد: قبل از 
واریز کردن وجه معامله به غیر از ایمیل از طرق دیگر مثل تلفن یا فاکس تأییدیه شماره 
حساب را دریافت کنید.رئیس پلیس فتا استان تصریح کرد: به پیشنهادات اغواگرایانه 
ایمیلی توجهی نداشته باشند و به جعلی بودن یا اسپم بودن ایمیل، اکثر ایمیل های 
ویروسی به پوشه اسپم فرستاده می شوند نیز توجه داشته باشند. سرهنگ موالی اظهار 
داشت: توجه به جعلی بودن، بازنمودن هدر ایمیل ، دقت در جزئیات و آدرس ایمیل 
فرستنده و IP را داشته باشید و به جای Replyآدرس های مطمئن و تایید شده افراد 
مرتبط و طرف های معامله و انتخاب آدرس از فهرست مخاطبین چک و تایید نهایی و 

قطعی اطلاعات مهم و کلیدی دریافتی از بستر ایمیل را ذخیره کنید.

چهار شنبه -سی ام فروردین ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4257

نمایندگان مجلس معتقدند اعزام مجدد حجاج ایرانی به تمتع از اولویت های جمهوری 
اسلامی بود با این شرط که عربستان سعودی به تعهدات خود در جریان مذاکرات عمل 

کند. 
اواخر اسفندماه سال گذشته بود که بالاخره مذاکرات جمهوری اسلامی و عربستان 
سعودی برای برقراری مجدد حج و اعزام حجاج ایرانی نتیجه داد و سازمان حج و 
زیارت با صدور بیانیه ای عنوان کرد که در خصوص تحقق حجی عزت مندانه مبتنی بر 
امنیت، عزت و کرامت حجاج عزیز کشورمان و فراهم شدن بستر ارائه خدمات مرتبط 
در حوزه های کنسولی، پزشکی و سایر خدمات مورد نیاز، با استعانت از خداوند متعال 
شرایط لازم برای تشرف بیش از 85 هزار نفر از حجاج جمهوری اسلامی ایران در حج 

سال 1396 مهیا شده است.
بر همین اساس هفته گذشته فراخوان سازمان حج برای ثبت نام اولیه واجدین شرایط 
تشرف به حج تمتع سال 96 منتشر شد و قرار است  85 هزار نفر حاجی در سال جاری 
به حج مشرف شوند که نسبت به دوره قبل در سال 94، 11هزار نفر افزایش داشته است.

اکنون نگرانی هایی مبنی بر نحوه تعامل مسئولان برگزاری حج عربستان و عدم وقوع 
مجدد اتفاقات گذشته وجود دارد. ضمن اینکه به طور شفاف مشخص نشده است وضعیت 
رسیدگی به حقوق خانواده شهدای منا و احقاق حقوق آنها چگونه خواهد بود. از طرفی به 
نتیجه رسیدن مذاکرات حج با عربستان می تواند بابی برای مذاکرات دیگر با این کشور 

جهت تقویت روابط باشد.
نمایندگان مجلس در گفت و گوهای جداگانه ای که با خانه ملت داشتند معتقد بودند 
جمهوری اسلامی برای برگزاری حج تمتع که حجی واجب بوده و حق تمام مسلمانان 
است، از برخی خواسته های خود کوتاه بیاید و با نرمش بیشتری رفتار کند اما حقوق 
خانواده شهدای منا همچنان پیگیری می شود. متن گفت و گوها را در ادامه می خوانید:

آزادیخواه: کرنش همراه با عزت جمهوری اسلامی برای تحقق حج تمتع 
احد آزادیخواه با بیان اینکه افزایش سهمیه 11هزار نفری به لحاظ استانداردهای 
عربستان حق جمهوری اسلامی بود، گفت: با توجه به نحوه سهمیه بندی ها، سهمیه 
ایران همواره بالای 75هزار نفر بود که اعمال نمی شد و روند مذاکرات که به نحو مطلوبی 

صورت گرفت باعث شد این مورد اعمال شود.
نماینده مردم ملایر در مجلس شورای اسلامی در ادامه تصریح کرد: دلیل دیگر افزایش 
سهمیه جمهوری اسلامی متأثر از فاجعه منا در حج دو سال گذشته بود که سعودی ها به 

خاطر جبران آن، امسال سهمیه ای را اضافه کردند که البته حق ما هم بود.
وی در ادامه با بیان اینکه نمی توان رفتار آینده عربستان سعودی با حجاج را پیش 
بینی کرد، اظهار داشت: متأسفانه صعود ها منطبق با اصول سیاست خارجی پیش نمی 
روند چرا که ابزار آمریکایی ها هستند لذا تضمینی برای عدم تکرار رفتار سابق آنها با 

حجاج وجود ندارد.
آزادیخواه همچنین با بیان اینکه اگر با عربستان وارد مذاکره نمی شدیم، همچنان از 
حج محروم می ماندیم، عنوان کرد: علیرغم اینکه برخی خواسته های ایران در جریان این 
مذاکره محقق نشد اما برخی دیگر همچون مجرم شناخته شدن مأموران فرودگاه جده 
به نوعی اعتراف عربستان به اشتباهات خود بود ضمن اینکه تدابیری نیز برای خانواده 

قربانیان فاجعه منا اندیشیده شد.
وی اضافه کرد: با این حال جمهوری اسلامی با سعه صدر کرنش کرد تا حج تمتع برای 

امسال محقق شود البته این کرنش همراه با عزت بود.
سخنگوی کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی در پایان با بیان اینکه امیدواریم با 
این مذاکرات روابط بین ایران و عربستان تقویت شود، خاطرنشان کرد: مقام معظم رهبری 
نیز همواره فرموده اند که جمهوری اسلامی سر ناسازگاری با هیچ کشور اسلامی ندارد لذا 
سیاست ما همواره صلح و دوستی با کشورهای مسلمان بوده است حتی اگر این کشور 

عربستان باشد به شرطی که سیاست خصمانه اتخاذ نکند.
رضایی: اولویت ایران در مذاکرات با عربستان ازسرگیری اعزام حجاج ایرانی 

بود 
محمدابراهیم رضایی نیز  در گفت و گو با خانه ملت با اشاره به افزایش 11هزار نفری 
حجاج ایرانی که قرار است در سال 96 به تمتع مشرف شوند، گفت: این افزایش تعداد در 
جریان توافق صورت گرفته مابین جمهوری اسلامی و عربستان سعودی صورت گرفته که 

استثنائا برای امسال بوده است.
نماینده مردم خمین در مجلس شورای اسلامی بر همین اساس تصریح کرد: سعودی 
ها با این افزایش پذیرش از ایران قصد داشتند انعطاف بیشتری از خود نشان دهند لذا 

امکان دارد در سال آینده شاهد کاهش مجدد تعداد حجاج اعزامی به تمتع باشیم.
وی در ادامه با بیان این نکته که هنوز گزارشی از سوی سازمان حج پیرامون مسائل 
مورد مذاکره بین ایران و عربستان واصل نشده است، عنوان کرد: از طرفی نمی توان 
امیدوار بود که اتفاقات گذشته در آینده مجدد تکرار نشود، از طرفی هم سازمانی برای 
احقاق حقوق مسلمانان وجود نداشته و حتی با شرایط حاکم بر جهان اسلام چندان 

چشم اندازی هم برای تأسیس چنین سازمانی وجود ندارد.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی در پایان در 
خصوص چگونگی احقاق حقوق حجاج ایرانی در جریان مذاکرات با عربستان خاطرنشان 
کرد: قطعا برای اعزام مجدد حجاج ایرانی به تمتع ناچار از برخی خواسته های خود کوتاه 
آمده ایم اما به هر حال موضوع احقاق حقوق حجاج ایرانی در سال های گذشته پیگیری 

می شود.
بختیار: مناسک حج 9۶ طبق نظر جمهوری اسلامی برگزار می شود 

علی بختیار نیز  در خصوص اعزام حجاج ایرانی به تمتع در سال 96 گفت: جمهوری 
اسلامی بسیار تلاش کرد که همگرایی بین کشورهای اسلامی ایجاد شود لذا در مسیر 

برقراری مجدد حج و اعزام حجاج ایرانی درخواست عربستان را برای مذاکرات پذیرفت.
نماینده مردم گلپایگان و خوانسار در مجلس شورای اسلامی بر همین اساس تصریح 
کرد: در نهایت جمهوری اسلامی توانست در جریان مذاکرات موفق شده و باعث شود تا 
روند اعزام حجاج ایرانی به حج 96 از سر گرفته شود که البته باید با رعایت نهایت عزت 

این امر صورت گیرد.
وی در ادامه تأکید کرد: در این بین عربستان موظف به تأمین امنیت جان و مال حجاج 
به همراه حفظ عزت آنها بوده چرا که آنها فقط خادم حرمین شریفین، سرزمینی متعلق 
به جهان اسلام هستند و مالک این سرزمین محسوب نمی شوند از این رو باید حرمت 

مهمانان خانه خدا را نگه دارند.
بختیار در ادامه به افزایش 11هزارنفری سهمیه حجاج ایرانی در سال 96 اشاره کرد و 
یادآور شد: از آنجایی که جمهوری اسلامی سال قبل موفق به اعزام حجاج نشد آنها قصد 
داشتند تعداد بیشتری از افرادی که در نوبت بوده و یک سال از این سفر الهی محروم 

ماندند را پذیرش کنند لذا این اقدام می تواند مکانیزمی برای جبران باشد.
وی افزود: باید توجه داشت عدم تغییر رفتارهای دیپلماتیک عربستان در برخورد با 
مسائل مختلف یک موضوع اساسی است اما مناسک حج ارتباطی به این موضوع ندارد و 

باید جدا از آن بررسی شود.
عضو کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس شورای اسلامی در پایان خاطرنشان کرد: 
قطعا در قراردادی که برای از سرگیری اعزام حجاج ایرانی به امضای دوطرف رسیده، 
سازوکاری اندیشیده شده که مسائل مربوط به حفظ امنیت و حرمت حجاج رعایت شود 
همچنین مناسک حج به صورت صحیح و طبق نظر جمهوری اسلامی انجام خواهد شد.

کمالی پور: افزایش 11هزارنفری اعزام حجاج محلی از اعراب ندارد 
یحیی کمالی پور نیز  با اشاره به از سرگرفتن روند ثبت نام برای اعزام حجاج ایرانی به 

حج سال 96، گفت: نسبت به اصل موضوع هنوز ابهام و تردیدی وجود دارد که سازمان 
حج چگونه حاضر شد قصورات عربستان را بپذیرد در حالی که سران این کشور هنوز 

اشتباهات خود را نپذیرفته و هیچ خسارتی نداده اند.
نماینده مردم جیرفت و عنبرآباد در مجلس شورای اسلامی بر همین اساس با بیان 
اینکه نحوه توافق سازمان حج و عربستانی ها هنوز مشخص نیست، عنوان کرد: هنوز این 
موضوع جای سوال دارد که آیا سعودی ها از مسائل مورد اختلافی گذشته که مدت ها 
باعث تیره شدن روابط ایران و عربستان شده بود عدول کرده اند؛ لذا در این زمینه باید 

شفاف سازی شود.
وی ادامه داد: با این تفاسیر این موضوع که 11 هزار نفر به تعداد حجاج ایرانی اعزامی به 
عربستان اضافه شده است، چندان محل تأمل ندارد چرا که عربستان به خاطر راه آمدن 
با ایران این اقدام را صورت ندارده و اگر به خاطر حسن نیت بود می توانست به علت عدم 

اعزام حجاج در سال 95، به میزان 2برابر حاجی ایرانی را پذیرا باشد.
نایب رئیس کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس شورای اسلامی در پایان با بیان اینکه 
جمهوری اسلامی نمی تواند بدون جبران خسارات گذشته به طرف مقابل به امید اینکه 
امتیازی بگیرد، امتیاز بدهد، خاطرنشان کرد: قطعا باید سیاست های پیشگیرانه برای عدم 
وقوع اتفاقاتی همچون گذشته در جریان مذاکرات سنجیده می شد تا در آینده شاهد 
رفتارهای قلدرمآبانه سعودی ها نباشیم و اگر چنین تفاهم هایی صورت گرفته است، 

سازمان حج همچنان هیچ گزارشی از مذاکرات ارائه نکرده است.
رحیمی جهان آبادی: اعزام مجدد حجاج ایرانی باعث کاهش تنش ها میان 

ایران و عربستان می شود 
جلیل رحیمی جهان آبادی نیز با اشاره به از سرگرفتن روند ثبت نام برای اعزام حجاج 
ایرانی به حج سال 96، در خصوص افزایش 11هزار نفری اعزام نسبت به دوره گذشته، 
گفت: افزایش آمار مطابق توافق بین طرفین صورت گرفته است و با توجه به تغییراتی 
که در شهر مکه و مدینه انجام شده، امکان حضور تعداد بیشتری از حجاج وجود دارد لذا 

سهمیه ایران نیز همچون سایر کشورها افزایش یافته است.
نماینده مردم تربت جام، تایباد و باخرز در مجلس شورای اسلامی در ادامه درخصوص 
پیش بینی تدابیری جهت پیشگیری از برخورد نامناسب مجدد سعودی ها با حجاج 
ایرانی، عنوان کرد: بهتر است در این شرایط به مسئولان سازمان حج اعتماد کرده و 

دغدغه ای در این خصوص نداشته باشیم.
وی افزود: اختلافات میان کشورها آن هم دو کشور اسلامی قابل حل است و لازم 
نیست به نهادهای خارجی مراجعه شود با این حال باید آسیب هایی را که ممکن است 
کاروان ها طی اعزام به حج دچار آن شوند را مورد بررسی قرار داده و در این زمینه دقت 

نظر بیشتری صورت گیرد.
رحیمی جهان آبادی بر همین اساس تصریح کرد: از سوی دیگر در مذاکراتی که با 
عربستان سعودی صورت گرفته، این تأکید صورت گرفته که سعودی ها باید در قبال 

حجاج ایرانی انجام وظیفه کنند.
وی همچنین با بیان اینکه اعزام مجدد حجاج ایرانی می تواند روابط میان دو دولت ایران 
و عربستان را تقویت کرده و به کاهش تنش ها کمک کند، اظهار داشت: این اتفاق به 
شرطی رخ می دهد که بازگشایی مجدد، زمینه چالش جدید نشده و عربستانی ها درک 

درستی از موقعیت خودشان و ایران در منطقه داشته باشند.
عضو هیأت رئیسه کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس شورای اسلامی در پایان با تأکید 
بر اینکه جهان اسلام نیازمند همگرایی و اتحاد است، خاطرنشان کرد: حجاج قبل از هر 
ملیتی که داشته باشند، مهمانان خانه خدا هستند و هم اکنون دولت عربستان نیز فرصتی 
ایجاد کرده که 86هزار نفر به حج بروند لذا باید نسبت به عدم ایجاد تنش مراقبت کند 
چرا که درصورت بروز اتفاق ناگوار مجدد، جبران آن سخت شده و اعتماد به عربستان 

صورت نمی گیرد.
برزگر کلشانی: عربستان برای برگزاری قاعده مند حج تعهد داده است 

شهروز برزگر کلشانی نیز با اشاره به اتمام روند مذاکرات جمهوری اسلامی و عربستان 
سعودی برای برقراری مجدد حج تمتع در سال 96 و اعزام حجاج ایرانی، گفت: امیدواریم 

امسال عربستان سعودی خدمات مناسبی را به حجاج ایرانی ارائه کند.
نماینده مردم سلماس در مجلس شورای اسلامی بر همین اساس تأکید کرد: عربستان 
سعودی باید در جبران اتفاقات گذشته، در حج پیش رو شأن و منزلت شهروندان ایرانی 

و شأن و منزلت اسلام را در سرزمین وحی حفظ کند.
وی در ادامه با بیان اینکه جمهوری اسلامی کشوری قدرتمند در منطقه است، عنوان 
کرد: عربستان باید قواعد بازی و قوانین همسایگی با یک کشور قدرتمند را پذیرفته و بداند 
سیستم بازی در منطقه در دست عربستان نیست از این رو برای آنها بهتر است تا رفتار 

دیپلماسی خود را تغییر دهند و از قوانین منطقه پیروی کنند.
برزگر کلشانی در ادامه در خصوص افزایش سهمیه ایران برای اعزام حجاج بیان داشت: 
افزایش سهمیه ایران در حج امسال از حقوق حاجیان است البته برای جبران یک سال 
عقب افتادگی، این افزایش 10 درصدی باید تا 5 سال باشد ادامه داشته باشد تا مؤثر باشد.

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی در پایان با تأکید 
بر اینکه جمهوری اسلامی همچنان روند احقاق حقوق خانواده شهدای منا را پیگیری 
می کند، خاطرنشان کرد: دستگاه دیپلماسی ایران و سازمان حج تمهیداتی را پیش بینی 
کرده و تعهداتی را از عربستان سعودی گرفته اند تا مسئولان برگزاری حج در این کشور 

به راحتی نتوانند مجددا از قواعد تخطی کنند..

نمایندگان مجلس مطرح کردند؛ :

ازسرگیری تمتع؛ از اولویت های جمهوری اسلامی تا تعهدات عربستان سعودی 

عضو هیئت رئیسه جامعه مدرسین حوزه علمیه قم بحران 
و گفت:  دانست  را جدی  قم  و  و گردغبار در کشور  ریزگرد 

مسئولان برای اقدام در مقابل این بحران دیر عمل کرده اند. 
آیت الله سیدهاشم حسینی بوشهری قبل از ظهر سه شنبه در 
دیدار مسئولان اجرایی همایش بحران دریاچه نمک و پدیده گرد 
و غبار که در محل جامعه مدرسین حوزه علمیه قم برگزار شد، 
پدیده گرد و غبار و ریزگرد را بسیار مهم و حیاتی برشمرد و اظهار 
کرد: در سال های گذشته این مسئله مغفول مانده بود و مسئولان 
نسبت به آن بی توجه بودند اما امروز مورد توجه قرارگرفته است 
و برگزاری همایش هم در این زمینه می تواند کمک کننده باشد.

وی تهدید بحران ریزگردها را بسیار جدی برشمرد و افزود: این 
بحران بسیاری از استان ها را تا به حال به تعطیلی کشانده است، 
مسئولان برای اقدام در مقابل این بحران کمی دیر به فکر افتاده اند 

و تا همین چند سال پیش هم به این موضوع بی تفاوت بودند.
امام جمعه قم با اشاره به وضعیت بسیار سخت مردم خوزستان 
به دلیل وجود مشکل ریزگرد و گرد و غبار در این استان، تصریح 
کرد: امروز خوشبختانه مسئله ریزگرد و غبار گوش شنوا پیدا کرده 
است، برای ما هم در استان قم این دغدغه مطرح شده و منتظر 
اقدامات مسئولان در این زمینه هستیم. وی بحران ریزگردها را 
از جمله نگرانی ها و دغدغه های مراجع عظام تقلید برشمرد و 
افزود: باید این مسئله به طور دقیق و با جزئیات در همه ابعاد 
بررسی شده و برای مسئولان ملی هم تبیین شود، همایش بحران 
دریاچه نمک و گردوغبار هم باید در حدو اندازه های این همایش 

برگزار شده و نتایج آن اطلاع رسانی شود.
دبیرخانه دائمی همایش بحران دریاچه نمک تشکیل شود

آیت الله حسینی بوشهری با اشاره به لزوم تشکیل دبیرخانه 
دائمی همایش بحران دریاچه نمک و پدیده گرد و غبار، ادامه داد: 
مردم، حوزه علمیه و مراجع تقلید همگی در بحث محیط زیست 

نگران بوده و دغدغه جدی دراین زمینه دارند و باید آسیب ها و 
راهکارها به صورت دقیق و علمی مطالعه شده و اطلاع رسانی 

شود.
وی به نهضت سدسازی هم اشاره کرد و گفت: در یک مقطع 
زمانی نهضت سد سازی  مورد تأیید بود و کسی در آن زمان 
عواقب و پیامدهای جبران ناپذیری که به همراه داشت را در نظر 
نگرفته بود و زمانی که کار از کار گذشت و زمین ها خشک و 

تبدیل به شورزار شدند همگی به فکر جبران افتاده اند.
مراجع تقلید دغدغه جدی در بحث محیط زیست 

دارند
نماینده مجلس خبرگان رهبری با بیان اینکه در برهه ای 
مسئولان هر شهری احساس می کردند اگر سد داشته باشند 
همه مشکلاتشان حل می شود، تصریح کرد: باید آسیب ها و 
اقدامات و راهکارهای عملی به صورت مطالعاتی و دقیق بازگو 
شود، حوزه های علمیه، مراجع عظام تقلید و مردم دغدغه جدی 
در بحث محیط زیست دارند که با اطلاع رسانی درست می توان به 

راهکاری عملی دست یافت.
آیت الله حسینی بوشهری با اشاره به لزوم بازنگری در نهضت 
سدسازی تأکید کرد:  ساخت سد برای برخی مناطق مؤثر بوده 
و نتایخ خوبی به همراه داشته است، اما لزوما در همه مناطق 
نباید از آن استفاده شود چرا که در برخی از مناطق ساخت سد 
بر روی رودخانه نتایج منفی بسیاری با خود به همراه داشته 
است که باید این مسئله هم قبل از تبدیل به بحران مورد 

بازنگری قرار گیرد.

آیت الله حسینی بوشهری:

مسئولان دیر به فکر بحران ریزگردها افتاده اند

مدیرکل تأمین اجتماعی قم گفت: با اجرای طرح بخشودگی جرایم کارفرمایان خوش حساب، 29 میلیارد ریال از جرایم و 174 میلیارد 
ریال بدهی کارفرمایان قم مشمول بخشودگی قرار گرفته است.  سید مجتبی موسوی در جلسه ستاد وصول مطالبات استان از تمدید 
مرحله دوم اجرای طرح بخشودگی جرایم کارفرمایان خوش حساب تا 6 اردیبهشت سال 96 در استان قم خبر داد و افزود: تاکنون از 
مجموع 584 کارفرمای متقاضی بهره مندی از فرصت طرح بخشودگی جرایم کارفرمایان خوش حساب، تعداد 440 پرونده مورد تأیید 
قرار گرفته است. وی ادامه داد: بر اساس آمار تا پایان روز کاری پنج شنبه 24 فروردین ماه جاری 29 میلیارد ریال از جرایم و بدهی 174 
میلیارد ریالی کارفرمایان در این استان مشمول بخشودگی قرار گرفته است. مدیرکل تأمین اجتماعی قم تصریح کرد: 14 میلیارد و 529 
میلیون ریال از کل بدهی کارفرمایان استان بابت اصل حق بیمه و 3 درصد بیمه بیکاری کارگران می باشد. وی تأکید کرد: پرونده 144 
کارگاه نیز پس از طرح در کمیته های شعب و استان به دلیل نداشتن مستندات و شرائط لازم برای برخورداری از بخشودگی جرائم، 
مورد موافقت قرار نگرفت و تأیید نشد که در مجموع رقمی در حدود 41 میلیارد ریال بدهی را شامل می شود. موسوی خاطرنشان کرد: 
سازمان تأمین اجتماعی طرح بخشودگی جرایم کارفرمایان خوش حساب را در راستای تحقق شعار اقتصاد مقاومتی، تولید، اشتغال، 
بهبود فضای کسب و کار، حمایت از تولید ملی و حمایت از واحدهای فعال تولیدی، صنعتی، معدنی و خدماتی اجرا می کند. وی افزود: بر 
اساس این طرح، واحدهای فعال تولیدی، صنعتی، معدنی و خدماتی که به طور غیر ارادی با بروز حوادث غیر مترقبه، آثار مالی تحریم های 
اقتصادی و نوسان های ارزی که تأثیر مستقیم در فعالیت ها و تولید کارگاه ها داشت و طی دوره مشخص منجر به تعطیلی موقت یا رکود 
فعالیت یا نیمه فعال شدن آنها شده است، مشمول بخشودگی جرایم بیمه ای کارفرمایان خوش حساب می شوند. طبق طرح بخشودگی 
جرائم حق بیمه،کارفرمایان درصورت پرداخت بدهی های معوقه ظرف 18 ماه از بخشودگی معادل 85 درصد، درصورت پرداخت ظرف 
مدت 24 ماه از بخشودگی معادل 75 درصد، درصورت پرداخت بدهی های معوقه ظرف مدت 30 ماه از بخشودگی معادل 60 درصد و 

در صورت پرداخت بدهی های معوقه حداکثر ظرف مدت 36  ماه نیز از بخشودگی معادل 50 درصد جرائم مربوطه برخوردار می شوند.

از سوی تأمین اجتماعی انجام شد؛

بخشودگی 29 میلیارد ریالی جرایم کارفرمایان در قم
مشاورعالی شهرداری قم گفت: 850 میلیارد تومان از بدهی های بانکی شهرداری قم با تهاتر ملکی پرداخت شده است. 

محسن نصیری شامگاه دوشنبه در جلسه شورای اسلامی شهر قم با اشاره به اینکه شهرداری قم به 6 بانک در مجموع هزار و 400 
میلیارد تومان بدهی سررسید شده داشت، گفت: بانک ملی، بانک تجارت، بانک شهر، آینده، کوثر و مهر اقتصاد مجموعه هایی بودند 
که از شهرداری مطالباتی داشتند. وی با اشاره به تشکیل ستاد تسویه دیون در شهرداری قم و پیگیری برای پرداخت این بدهی ها 
افزود: در این مسیر تغییراتی که در سیاست های بانکی اتفاق می افتاد، کار را برای ما بسیار سخت می کرد. مشاور عالی شهردار و 
رئیس ستاد ساماندهی تعاملات بانکی و تسویه دیون تصریح کرد: بانک ها در زمینه بدهکارانی که جنبه حقوقی داشتند و حساسیت 
زیادی روی آن نبود سیاستی در اختیار گرفتند که این بدهی ها پرداخت نشود تا بانک بتواند همچنان سودهای خود را دریافت کند. 
وی با اشاره به وجود هشت مرحله برای پرداخت بدهی های بانکی، گفت: در هر یک از این مراحل، روند امور تا جایی که ممکن بود 
توسط بانک ها به تأخیر افتاد تا همچنان سودهای بانکی از شهرداری قم گرفته شود. به گفته نصیری، شهرداری قم به بانک ملی 850 
میلیارد تومان بدهی بابت اوراق مشارکت بلوار پیامبر اعظم)ص( داشته که 460 میلیارد تومان آن از طریق تهاتر با مجتمع تجاری 
سالاریه پرداخت شده است. وی افزود: 136 میلیارد تومان از جرایم بانکی که در این دیون به گردن شهرداری قم گذاشته شده بود 
هم با رایزنی رئیس مجلس و نمایندگان قم بخشیده شد. مشاور عالی شهردار قم با بیان اینکه بانک شهر دیگر طلبکار شهرداری قم 
است که در سال های گذشته تسهیلاتی به شهرداری قم داده بود ادامه داد: موفق شدیم 132 میلیارد تومان از بدهی ها را با تعدادی 
از واحدهای تجاری میدان بزرگ امام خمینی)ره( پرداخت کنیم. وی اظهار کرد: برای باقیمانده بدهی شهرداری به بانک شهر هم 
املاکی معرفی شده که در فرایند کارشناسی بانک است. نصیری با اشاره به بدهی 350 میلیارد تومانی شهرداری قم به بانک تجارت 
از پیگیری ها برای تهاتر این بدهی ها با املاک بلوار پیامبر اعظم)ص( خبر داد. به گفته وی از مجموع بدهی های بانکی شهرداری 

قم حدود 700 میلیارد تومان باقی مانده که شهرداری برای پرداخت آن این عدد را از مطالبات قم از دولت پیگیری کرده است.

مشاور عالی شهردار قم خبر داد؛

پرداخت 850 میلیارد تومان از بدهی های بانکی شهرداری قم






